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PRIMERS MESOS D’ÈXIT pàg 18

El mercat provisional
d’Horta atrau nous clients

Aprovada la coberturad’un
nou tramde la rondadeDalt

Les obres començaran el mes de juny i cobriran l’espai que va de l’avinguda de Vallcarca a l’IES Vall d’Hebron pàg 8
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ANUNCI AL PLE pàg 8
Lluís Rabell tornarà “ben aviat” 
a liderar el Districte després
de la seva baixa mèdica

‘No’ al mercat de l’Estrella
El conflicte dels Jardins del Baix Guinardó, als tribunals pàg 8

A FONS pàgs 16 i 17

Vida i mort de la música
‘màkina’ d’extraradi 

L’AIGUA DEL FUTUR
Inversió i innovació per
resoldre el dèficit hídric
metropolità pàgs 11-14

MOBILITAT pàg 3

La norma dels 15 minuts:
les ciutats metropolitanes,
al capdavant de tot l’Estat
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Si dediquem mitja hora a anar a
la feina i mitja hora a tornar a
casa, convindrem que cada set-
mana, si és que no fem teletre-
ball, gastem cinc hores en aques-
ta mena de desplaçaments. Si
elevem aquest temps a una es-
cala anual, descobrirem que pas-
sem 10 dies en el trajecte que ens
porta de casa a la feina i vice-
versa. En una vida laboral, ens
passem, doncs, una mitjana d’un
any anant i tornant de la feina.

Sembla molt temps. Massa
temps durant el qual podríem es-
tar fent altres coses. De fet, els es-
tudis apunten que les hores que
destinem a anar o tornar de la fei-
na afecten d’una forma directa la
nostra felicitat. Així ho indica
una investigació universitària feta
al Canadà que se suma a altres es-
tudis que consideren que el pitjor
moment del dia és aquell en el
qual estem anant a treballar.

Però no només això, ja que se-
gons Clara de Inocencio, investi-
gadora de la Universitat de Kent,
la felicitat dels treballadors tam-
bé depèn del mitjà de transport
que utilitzen per anar a la feina.
Així, el cotxe és el que més ma-
lestar genera, seguit del transport
públic, la bicicleta i anar a peu.

Dit tot això, queda clar que
anar caminant a la feina, sempre
que el trajecte sigui el més breu
possible, afecta positivament la
nostra felicitat. De la mateixa
manera, tenir tot allò que neces-
sitem a prop de casa és important
per al nostre benestar.

És per aquest motiu que en
els darrers temps hem començat
a sentir com els experts parlen de
la ciutat dels 15 minuts. El terme,
que va crear l’urbanista colom-
bià Carlos Moreno i que va po-

pularitzar l’alcaldessa de París
Anne Hidalgo, implica repensar
les polítiques urbanes per tal
que la ciutadania pugui tenir
cobertes les seves necessitats en
menys de 15 minuts a peu o en
bicicleta des de casa seva.

Es refereix a necessitats com
la feina, la compra, l’educació, els
centres de salut o l’oci. Dit d’una
altra manera, tenir a menys de 15
minuts supermercats, botigues,
bancs, hospitals, centres de salut,
farmàcies, indrets amb empreses,
mitjans de transport públic, zones
verdes, bars, restaurants, ins-
tal·lacions esportives, cinemes,
auditoris, escoles o instituts.

INDRETS AVANTATJATS
Segons els politòlegs Roger Bar-
res, Marçal Farré i Laura Páez en
un estudi publicat el 2021, la im-
mensa majoria dels barcelonins
tenen els serveis bàsics a menys
de 15 minuts a peu o en bicicle-

ta. Aquestes mateixes dades han
estat corroborades per una in-
vestigació duta a terme per Data
Centrics que amplia el focus a tot
l’estat espanyol.

Exceptuant alguns punts si-
tuats a la zona de muntanya del
districte de Sarrià-Sant Gervasi,
tota la ciutat compleix aquesta
norma. Alhora, només són unes
poques les zones en les quals la
regla dels 15 minuts es com-
pleix només en bici, i es troben
a la Zona Franca i al barri de Sant
Genís dels Agudells. De fet, Bar-
celona és la primera gran ciutat
de tot l’Estat pel que fa a la pro-
ximitat de recursos i serveis per
a la ciutadania. Mentre que a
Madrid o València el 9% i el 7%
de la població no té a menys de
15 minuts caminant els equipa-
ments bàsics, a Barcelona aquest
percentatge és de només l’1%.

En el cas de l’Estat, l’estudi in-
dica que “el 46% de la població

d’Espanya disposa de tots els
serveis considerats bàsics a 15 mi-
nuts caminant, i el 15% els pot as-
solir en 15 minuts amb bicicleta”.
D’aquesta manera, hi ha un 39%
de la població que no té les seves
necessitats properes a peu o en bi-
cicleta. Tanmateix, Catalunya re-
gistra unes xifres millors. Al ter-
ritori català, el 62% dels habitants
viuen a menys de 15 minuts ca-
minant dels serveis bàsics, i la xi-
fra s’eleva fins al 75% si tenim en
compte els que tenen aquestes
prestacions a menys de 15 minuts
en bicicleta.

LA METRÒPOLI DELS 15 MINUTS
Les xifres a l’àrea metropolitana
de Barcelona són de les millors
que es registren a tot el territori de
l’Estat. “Els municipis de la rodalia
de la ciutat de Barcelona obtenen
una accessibilitat més gran que
qualsevol altra gran urbs”, desta-
quen des de l’estudi. A Cornellà o

a Santa Coloma, per exemple, el
100% de la ciutadania té les ne-
cessitats bàsiques a menys de 15
minuts caminant. A l’Hospitalet
la xifra és del 99% i a Badalona del
95%. En altres ciutats metropoli-
tanes les xifres són igualment
bones. Al Prat, per exemple, el
92% de la població té a 15 minuts
a peu les necessitats bàsiques, i un
4% les té en bicicleta, mentre
que a Mollet les xifres són del 91%
i del 9%, respectivament.

Les úniques excepcions que
trobem a la metròpoli són ciu-
tats com Sant Boi, on el 68% de
la població té els recursos a
peu i un 31% només hi pot ar-
ribar en menys de 15 minuts en
bici, o a Castelldefels (77% i
20%). Sigui com sigui, són re-
gistres molt superiors als esta-
tals. “Al Top 10 de municipis
amb millor accessibilitat, 7 cor-
responen a l’àrea de Barcelona”,
sentencien des de l’estudi.

Líders en proximitat
» Les ciutats metropolitanes se situen al capdavant de tot l’Estat en l’anomenada norma dels 15 minuts
» Es tracta que la gent pugui tenir cobertes les necessitats a menys d’un quart d’hora a peu o en bici

Barcelona destaca per ser una ciutat que compleix gairebé al 100% la norma dels 15 minuts. Foto: Pepe Navarro/Ajuntament

Albert Alexandre
BARCELONA
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Tribuna

ACatalunya tenim una societat històrica-
ment oberta al món, i avui ho és més que
mai. El Govern hi som per crear oportuni-
tats d’internacionalització, teixint relacions

de benefici mutu amb executius i actors d’arreu. Per
això, l’acció exterior –una política irrenunciable d’a-
quest Govern– la fem amb el conjunt d’administra-
cions i societat civil, també del món local.

Perquè els pobles i ciutats de Catalunya siguin pre-
sents al món, el Govern hem posat en marxa un ca-
tàleg de serveis per contribuir a la seva internacio-
nalització. Els serveis van des de l’acompanyament da-
vant les institucions europees fins al suport en la co-
operació al desenvolupament, una política de país im-
pulsada per moltes entitats a tot el territori.

Una font d’oportunitats en aquesta internaciona-
lització és la possibilitat d’obtenir fons de la Unió Eu-
ropea, dels quals es beneficien més de 1.500 entitats
catalanes. D’aquesta manera contribuïm a definir la

Catalunya i l’Europa del present i del futur. Perquè la
societat catalana és profundament europeista i volem
continuar sent un soci actiu i proactiu del projecte eu-
ropeu, lleials als seus valors i principis fundacionals.

Amb aquest esperit, el Govern hem iniciat el cicle
Europa sobre el terreny, que els pròxims dies ens por-
tarà a visitar iniciatives finançades per fons europeus
a tot el país. Aquests fons es destinen a projectes que
transformen les economies locals i permeten avançar
cap a una Catalunya i una Europa més verdes, femi-
nistes, digitals i socialment justes.

A través d’aquestes iniciatives fem Europa des
de cada poble i ciutat. Perquè les decisions adop-
tades per la Unió Europea en diferents àmbits ens
afecten cada vegada més en el nostre dia a dia. Per
això hi hem de ser, actius com mai, amb veu crí-
tica si cal, però sempre constructiva, i a favor de
la integració europea. Us assegurem que el Govern
hi som, recuperant la interlocució política al mà-
xim nivell.

Això és rellevant de cara a les eleccions europees
del juny, ja que marcaran les grans tendències del con-
tinent i determinaran el futur del nostre país els prò-
xims anys. Cal que siguem conscients de la seva im-
portància.

Continuem, per tant, fent més Europa, i sense dei-
xar-nos dur pels postulats simples i destructius de l’ex-
trema dreta a les eleccions europees. Volem una Ca-
talunya en una Europa pròspera i cohesionada so-
cialment, i contribuïm a fer-la tot el país.

A través d’iniciatives finançades
per fons europeus fem Europa 

des de cada poble i ciutat

per Meritxell Serret, consellera d’Acció Exterior i Unió Europea

L’acció exterior comença al món local
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El Tribunal Superior de
Justícia d'Andorra des-

estima la demanda de
desnonament del youtuber The Grefg
i dona la raó a l'anciana que viu al pis
en qüestió, afirmant que té dret a ha-
bitar la que ha estat sempre casa seva,
trobant-se en indefensió. The Grefg
es queda sense raó legal per desnonar.

Fa 50 anys de l’assassi-
nat de l’antifeixista Sal-

vador Puig Antich amb el
garrot vil. L'anarquista va ser executat
el 2 de març del 1974 i es va convertir
en un símbol per part de l'antifran-
quisme, en ser l'última persona ex-
ecutada (juntament amb Heinz Chez)
pel règim. Tenia 25 anys.

@laralevana

Un xai gras al Marroc el
paguen a uns 2.000 dir-

hams, equivalents a uns
200 euros. El sou mitjà al Marroc és
d’uns 5.000 dirhams, uns 500 euros. Un
xai gras aquí te’l paguen a uns 110-120
euros i el sou mitjà és d’uns 2.100 eu-
ros. Enteneu per què aquí la gent està
intensificant les produccions?

Una noia s'ha suïcidat a
la facultat d'Història de

la Universitat Complu-
tense de Madrid. Sembla que la uni-
versitat ha decidit fingir que no ha pas-
sat res i, per tant, ha seguit les classes
amb normalitat. Parlar de suïcidi quan
passa també és necessari per reduir l'es-
tigma i el tabú.

@MariaMValero_@immaps@Hoyuelicos

Tuits en paper
Aquí es
piula
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Iglesias: al dictat de la passió1

2
La ronda de Dalt entre l’avinguda Vallcarca 
i Vall d’Hebron es començarà a cobrir al juny

La regidora Marta Villanueva anuncia que 
Lluís Rabell tornarà “ben aviat” a la regidoria

El passatge de Xile, un viatge 
en el temps fins al Noucentisme

El + llegit líniahorta.cat

3

4

5

Primer pas per a una nova escala 
i rampa mecàniques al Carmel

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Horta no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@esparver: Un pis a Barcelona anunciat per
2.805 euros al mes passaria a haver-se de llo-
gar en un rang d'entre 600 i 904 euros, se-
gons el nou índex estatal de preus del lloguer.

@FraJeremies: Si la menstruació la patís-
sim els homes, ja faria dècades que les
copes, les calces menstruals i les compre-
ses de tela serien gratuïtes. Ho sabem.

#Menstruació

@aria_meteo: Bon dia! En especial a tots
els fans de la meteorologia, de la neu i l’hi-
vern. Estem a 3 de març i neva al nord de la
Catalunya Central, Prepirineu i nord-est. 

#Neu #PreusLloguer

Safata d’entrada

VilaVeïna, el servei muni-
cipal de cures per a cui-
dadores actiu a tots els dis-

trictes de la ciutat, va iniciar la seva
activitat al Carmel el juliol del
2022 i malauradament s’ha aca-
bat aquest febrer.

Les usuàries de VilaVeïna ens
preguntem per què l’han tancat.
Per què no s’ha prorrogat aquest
servei si compleix els objectius
plantejats pel govern municipal?

El coordinador de VilaVeïna
El Carmel, Gregor Siles, ha ges-
tionat resolutivament i amb gran
eficiència tota la diversitat d’acti-
vitats del projecte: el grup de dol
per a persones grans, el grup de
suport a la criança, el Jo em cui-
do, ioga per a treballadores de la
llar i cures i Un cafè per com-
partir, un espai de suport mutu
entre les persones cuidadores,
familiars o properes.

Tota aquesta població vulne-
rable hem gaudit d’un valuós
acompanyament en les nostres
tasques de cuidadores que ens ha
proporcionat una notable millo-
ra física en la força i flexibilitat, re-
duint el risc de lesions mentre re-
alitzem tasques quotidianes de cu-
res que requereixen mobilització

Pel manteniment de VilaVeïna al Carmel
per Usuàries de VilaVeïna El Carmel

de pes considerable. I també una
millora psíquica, en mantenir
una estabilitat emocional que
ens ha enfortit mentalment,
donant-nos la calma que tant
necessitem com a cuidadores i
que no només ens ha beneficiat
a nosaltres, sinó també a les per-
sones que cuidem.

Amb el cessament d’aquest
projecte tornaran de nou les
múltiples despeses als serveis
sanitaris i socials que VilaVeïna
El Carmel els ha estalviat pel
que fa a les lesions musculoes-
quelètiques, els problemes d’an-
sietat i la inestabilitat emocio-
nal, entre altres problemes de-
rivats de la tasca de cures.

Com pretén el govern mu-
nicipal que els Serveis Socials i
els Casals absorbeixin el servei
VilaVeïna sense el pressupost
econòmic que tenia assignat?
Com s’hi pot incorporar el per-
sonal tècnic necessari si es reti-
ra el pressupost?

El govern de Barcelona ens
intenta vendre que el servei
continuarà endavant quan re-
tiren el pressupost i eliminen
els tècnics que s’hi dedicaven.
Aquesta decisió es diu retalla-
da, i les retallades rebaixen la
qualitat dels serveis i ens tre-
uen drets.

Per tant, el tancament dels
serveis que ofereix VilaVeïna és
un greuge comunitari impor-
tant per al nostre barri, ja que
tindrà un impacte molt nega-
tiu per a les persones que els
han estat gaudint i que, en la
seva major part, són molt vul-
nerables. 

Apel·lem a la responsabilitat
de l’Ajuntament pel que fa al
manteniment i continuïtat de
VilaVeïna El Carmel.

Intervenció de les usuàries
de VilaVeïna El Carmel al Con-
sell de Cures i Salut del Distric-
te d’Horta-Guinardó del febrer

Fo
to

: A
ju

nt
am

en
t

Els semàfors

L’Ajuntament va aprovar 
el 13 de febrer el projecte per
cobrir un nou tram de la ronda
de Dalt, una reivindicació veïnal
històrica. Les obres començaran

al juny i serviran per cobrir 
la ronda entre l’avinguda

Vallcarca i l’IES Vall d’Hebron.
pàgina 8Ajuntament

La regidora del Districte en
funcions, Marta Villanueva, 

va anunciar al consell plenari del
6 de març que el regidor titular,
Lluís Rabell, tornarà “ben aviat” 
a posar-se al capdavant de les
seves funcions després de

superar uns problemes de salut.
pàgina 8Lluís Rabell

L’entitat Salvem el Parc continua
lluitant per frenar el projecte
d’instal·lació del mercat
provisional de l’Estrella als
Jardins del Baix Guinardó. 

Més enllà dels seus postulats, 
la seva capacitat de mobilització

veïnal és inqüestionable.
pàgina 8Salvem el Parc
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Mirada pròpia

La celebració del Mobile World Congress a
Barcelona és com quan toca la Grossa de Na-
dal a un bar on vas sovint a esmorzar: t’ale-
gres del succés encara que no et beneficiï di-

rectament o, fins i tot, pugui perjudicar-te. És una
mena d’empatia per imposició. Un orgull de matat.

Malgrat tot, la part positiva de l’esdeveniment és
que, per uns dies, sembla que tots aquests grans aven-
ços tecnològics que anuncien les grans companyies
de telefonia no només afectin els motivats de totes les
nacionalitats i ètnies que abarroten el metro amb les
seves acreditacions penjades al coll, sinó que la teva
ciutat és el vaixell insígnia d’a-
questes novetats que faran can-
viar el món. És com si anéssim
un pas per davant i poguéssim
mirar per sobre de l’espatlla la
resta de ciutats i països que en-
cara tardaran dies, setmanes o
mesos a incorporar aquests in-
vents en el seu dia a dia.

Però això és un miratge, per-
què la majoria de millores que
s’anuncien no són d’aplicació
immediata ni tampoc estan a
l’abast de tothom. No pots anar
a l’estand de Samsung a la Fira
i dir-los: “Posa-me’n tres, per fa-
vor, i embolica-me’ls per regal”.
El futur és aquí, però no del tot.

I és que la diferència de ve-
locitats en això de la tecnologia,
la ciència i el medi ambient és
sorprenent. Per exemple, els Es-
tats Units han tardat 50 anys a
tornar a enviar una nau a la Llu-
na quan fa mig segle els que
van ser testimonis d’aquell gran pas per a la huma-
nitat es devien imaginar que a aquestes altures ja tin-
drien una parcel·la a la Lluna on celebrar el Dia d’Ac-
ció de Gràcies.

Un altre exemple: l’Àrea Metropolitana de Bar-
celona (AMB) ha introduït un ramat de 40 cabres i 15
rucs a la finca Can Colomer per demostrar com el pas-
turatge i la gestió forestal poden ajudar a combatre els
efectes del canvi climàtic sobre els ecosistemes locals.
Qui hauria imaginat que netejar el bosc ajudaria a evi-
tar incendis! Doncs tothom que tingui una mica de me-

mòria o dos dits de seny, perquè això s’ha fet tota la
vida o, si més no, mentre hi havia pastors que porta-
ven els seus animals a pasturar pels boscos.

És veritat que actualment hi ha menys ramaders
i que cada cop estan més emprenyats –i amb raó–,
però tant costa adonar-nos que ja està tot inventat?
Abans dels aerogeneradors ja hi havia molins de vent
i, de fet, el Quixot, que devia estar a favor dels com-
bustibles fòssils, s’hi va encarar com si fos un activista
empordanès de la plataforma Stop Macro Parc Eòlic.
També anem a comprar al súper portant la bossa de
casa com feia ma iaia i tornem a consumir productes

a granel com els que venia Don Senén a la botiga de
queviures de 13, Rue del Percebe. Tot torna com un
bumerang venjatiu que en la trajectòria de retorn té
com a punt d’aterratge el front del llançador.

Aquesta lectura pessimista del cicle repetitiu de la
vida en la línia del Dia de la Marmota podria abocar-
nos a una depressió col·lectiva, però la bona notícia
és que hi ha esperança, perquè mentre recorrem al pas-
sat per idear solucions ja inventades –i, de pas, res-
suscitar Donald Trump–, també avancem amb grans
passes cap a un futur on la tecnologia ens farà millors.

Si no, pregunteu-ho a l’alcalde de Cornellà i vice-
president executiu de l’AMB, Antonio Bamón, que, en
una conferència recent a Foment, va anunciar la crea-
ció d’una comissió per estudiar la implantació d’un ul-
tramodern sistema de vigilància seguint el model de
l’M7 Citizen Security que fa anys que opera en una
quinzena de ciutats fent de Big Brother llobregatenc.
Aquesta eina de seguretat, que es basa en una aplicació
mòbil que ja té prop de 176.000 usuaris i més de
300.000 descàrregues, emula els agents de Minori-
ty Report anticipant-se als delictes, en aquest cas grà-
cies a la col·laboració ciutadana: quan un usuari fa so-

nar l’alarma, les pantalles de la
sala de control ubicada als baixos
de Can Camprubí mostren com
les càmeres s’orienten i enfo-
quen el lloc dels fets per enre-
gistrar la possible emergència. És
“l’ull de Déu” que sortia a Fast &
Fourius 7, però desenvolupat
per Siemens i Microsoft.

Parlant d’ulls i de noves tec-
nologies, si aquests dies heu pas-
sat pels centres comercials de La
Maquinista, Glòries, La Farga o
l’Splau, potser heu sigut testi-
monis de la darrera fotuda de pèl
de la indústria tecnològica: cen-
tenars de joves fent cua per dei-
xar-se escanejar l’iris a canvi de
criptomonedes. No un iPhone 15
o unes entrades per al Sónar, sinó
diners del Monopoli digital a
canvi de regalar dades biomètri-
ques a l’empresa Worldcoin del
senyor Sam Altman, director
d’OpenAi. Si jo fos ell, en lloc

d’escanejar ulls analitzaria millor les mans, perquè
quan el seu programa ChatGPT crea imatges a través
de la intel·ligència artificial la veritat és que li surten
com el cul.

Resumint, que has d’anar amb un pam d’ulls
amb les noves propostes tecnològiques i que, a l’ho-
ra d’imaginar mesures per lluitar contra el canvi cli-
màtic, la solució intel·ligent resulta que la tenia un
burro –o 15 rucs, per ser més precisos. I no cons-
ta que a qui va tenir la pensada algú li hagi dit que
està com una cabra.

per Víctor Porres

Com cabres

Fo
to

: A
C

N

NLes millors
perles

En Mohamed el-Maadioui ha sortit de la presó de Brians 1,
després de passar-hi 9 dies per error. Tornava del Marroc

quan va ser detingut a l'aeroport del Prat, en compartir nom i
data de naixement amb un home en recerca i captura a França.

Un grup de científics ha descobert a la Xina el fòssil d’un
suposat drac que hauria viscut fa més de 240 milions

d’anys. És la prova que aquests éssers mitològics van
existir de veritat?

La Terra pot passar de tenir cinc a sis oceans. Una esquerda
geganta travessa l’Àfrica i avança a un ritme de 7

mil·límetres l’any. Si el ritme es manté, en 50 milions d'anys
l'Àfrica quedarà dividida, amb un nou oceà al seu interior.

Científics han descobert que un peix d’uns 12
mil·límetres, vist per primer cop fa pocs anys a

Myanmar, és capaç de fer un soroll de més de 140 decibels.
És una potència superior a la del so d'un avió enlairant-se. 

LA FOTORFEF
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 La lupa

Viatjar amb les línies de Rodalies de Renfe és un
dels grans maldecaps i malsons per als milers
d’usuaris d’aquest mitjà de transport. Ara tam-
bé és al centre del debat polític, després que el

govern central i la Generalitat n’hagin acordat el traspàs
i comencin un llarg camí de tràmits fins a fer efectiva la
transferència. Que ningú es pensi, però, que amb el tras-
pàs n’hi ha prou per arreglar els problemes, malgrat que
la Generalitat compti amb un operador, Ferrocarrils, prou
solvent en la gestió ferroviària. El problema de Rodalies
no és d’operador, és d’infraestructura, i fins que no s’ar-
reglin les mancances continuarà.

Les línies de Rodalies a Catalunya mouen uns 400.000
passatgers diaris, que pateixen contínues incidències que
provoquen retards gairebé quatre de cada cinc dies, segons
explica Mònica Peinado, periodista especialitzada en in-
fraestructures, en un magnífic article a la revista Eines. L’o-
rigen dels problemes és la manca d’inversions des dels anys
90. Les darreres es van fer sota la presidència de Mercè Sala,
que va dirigir la companyia entre 1991 i 1996. Des d’ales-
hores, tots els plans d’inversions han tingut una execució
mínima. Cap ha superat el 35%. I és així perquè, durant
tots aquests anys, la prioritat ha estat l’alta velocitat, i això
ha castigat Rodalies durant les darreres dècades.

El traspàs no serà fàcil. Primer perquè és fruit d’una
urgència generada per la necessitat que Esquerra donés
suport a la investidura de Pedro Sánchez. El primer que
s’haurà de fer és, doncs, blindar políticament el traspàs,
perquè canvis de conjuntura i majories a Espanya i Ca-
talunya no el desmuntin. L’acord entre socialistes i re-
publicans no és ben vist per tothom i està lluny de tenir
unanimitat. Després caldrà posar-se d’acord en allò que
es traspassa. Sobre els trens no hi ha dubtes, però sí amb
les vies, ja que només es contempla transferir els trams
de les línies R1, R2 i R3 que no comparteixin via amb al-
tres serveis. És a dir, per cobrir tot el servei, els combois
de Rodalies –de futura titularitat de la Generalitat– hau-
ran de circular en molts casos per vies d’Adif, titular de
les infraestructures ferroviàries des del 2005, quan es va
fer efectiva la separació amb l’operador Renfe segons els
plans liberalitzadors de la Unió Europea. Això voldrà dir
posar-se d’acord en les tandes, que és l’equivalent als slots
aeris, per entendre’ns.

De moment, s’ha decidit la creació d’una companyia
mixta entre les dues administracions que serà el futur ope-
rador: la Renfe catalana. Un es pot preguntar per què no
se’n fa càrrec directament Ferrocarrils. Una de les raons de
més pes és que els treballadors puguin mantenir els drets
conquerits al llarg de la història pels sindicats de Renfe. La
nova companyia, que ha d’aportar part dels actius de Ren-
fe al nou servei, està previst que se subrogui també part de
la plantilla amb totes les seves condicions laborals. L’em-
presa mixta serà el primer punt de trobada de les dues ad-

ministracions i el lloc on d’inici s’hauran de superar les dis-
funcions que vagin apareixent, que sens dubte n’hi haurà.

Aquesta nova companyia no tindrà gaires anys per ge-
nerar confiança com a operador. S’ha de tenir en comp-
te que Europa preveu la liberalització del servei ferroviari
de Rodalies el 2033, i aleshores qualsevol companyia po-
drà optar-hi. La futura empresa mixta haurà de tenir la
musculatura i experiència acumulada per ser imbatible
en els concursos davant de qualsevol competidor. Si no,
haurem fet un molt mal negoci.

De moment, però, no és previsible que les contínues
incidències gairebé diàries en el servei desapareguin. Du-
rant el 2022 se’n van registrar en 284 dies. Van provo-
car la cancel·lació de prop de 2.000 trens i retards a més
de 17.600 combois, un 5% del total. Aquesta dimensió d’in-
cidències és inadmissible en un servei vital per a la mo-
bilitat a la regió metropolitana.

És cert que en aquests moments el ritme d’inversions és
més que acceptable. El ministeri va posar en marxa el 2020
un pla inversor que fins al 2030 preveu més de 6.300 mi-
lions d’euros. Bona part d’aquestes actuacions ja estaven con-
templades al pla del 2008, fet que prova un retard d’alme-
nys una dècada en la posada al dia de les infraestructures.
L’actual pla té dos períodes. El primer arriba fins al 2025, mo-
ment en què s’han d’haver invertit 4.600 milions a Rodalies,
i 1.700 més fins al 2020. A 31 d’agost del 2023 s’havien ad-
judicat obres per valor de 3.356 milions, gairebé la meitat del
previst, segons Peinado. L’execució ja supera els 1.000 mi-
lions. Per fi sembla que Rodalies recupera els anys perduts.

Les millores també inclouen una inversió de 858 mi-
lions en nous trens que substitueixin l’envellida flota ac-
tual, cosa que incrementa també el nombre d’avaries. Els
nous trens –la darrera compra es remunta al 2007– se-
ran més moderns, accessibles i amb un 20% més de pla-
ces. Rodalies incrementarà així el nombre de combois, que
passaran de 270 a 300.

El passat 19 de febrer va tenir lloc la primera reunió
de la comissió política que ha de canalitzar el traspàs i es
van crear els grups de treball tècnics que han de trobar
les solucions als diferents desajustos que vagin sortint. Per
exemple, un de cabdal: amb quina electricitat funciona-
ran les catenàries dels trams de via que es traspassin a la
Generalitat? S’haurà d’arribar a un acord amb Adif, que
és qui adquireix l’electricitat a l’engròs a les energètiques
i després la revèn als diferents operadors. És clar que la
nova companyia autonòmica podria comprar la seva prò-
pia electricitat i construir la infraestructura per fer-la ar-
ribar als trams de via de la seva titularitat, però és més ba-
rata i eficient la primera opció.

Sembla una tonteria, però aquesta i altres qüestions
s’hauran de resoldre amb sintonia entre les diferents
parts. I més val que sigui així. El contrari anirà, com sem-
pre, contra l’usuari.

Que ningú es pensi 
que amb el traspàs 

n’hi ha prou per arreglar
els problemes, 

malgrat que la Generalitat
compti amb un operador,
Ferrocarrils, prou solvent

en la gestió ferroviària. 
El problema de Rodalies

no és d’operador, 
és d’infraestructura,

i fins que no s’arreglin 
les mancances 

continuarà

“
“

per Xavi Casinos

Renfe, un traspàs llarg i gens fàcil
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@AlbertLloreta: Teoria a rebatre: si els ado-
lescents parlen en castellà per rebel·lar-se és
perquè no hem cuidat l'equilibri entre ser
pesats i ser atractius.

@a1varo_lopez: Això de posar publicitat a
Prime Video implica literalment tornar a
veure la televisió, però ara pagant per veure
els anuncis. El segle XXI és una cosa boja.

@assemblea: El debat sobre la pagesia ar-
riba al Parlament! Cal donar tot el suport a
la revolta pagesa, per salut i per respecte al
país. Qui sembra la misèria recull la ràbia!

Flaixos
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URBANISME4La cobertura de la
ronda de Dalt avança. La Co-
missió d’Ecologia, Urbanisme,
Infraestructures, Mobilitat i Ha-
bitatge va aprovar definitiva-
ment el 13 de febrer el projecte
per cobrir el tram entre l’avin-
guda Vallcarca i l’IES Vall d’He-
bron, les obres del qual comen-
çaran el pròxim mes de juny. Hi
van votar a favor el govern mu-
nicipal, Junts per Catalunya
(Trias per Barcelona), Barcelo-
na En Comú, ERC i el PP, men-
tre que VOX es va abstenir.

Es tracta de la segona fase de
la cobertura de la ronda al seu
pas per Horta-Guinardó des-
prés que el passat mandat ja es
cobrissin 200 metres, entre el
Mercat de la Vall d’Hebron i
l’Institut Vall d’Hebron. Ara es
cobriran 340 metres més de ron-
da, cosa que permetrà crear nous
espais per al ciutadà i zones ver-
des entre els barris de Sant Ge-
nís dels Agudells i la Teixonera.

Així doncs, el govern fa un
pas més per donar resposta a
una demanda veïnal històrica
que, en el cas d’Horta-Guinardó,
reivindica la cobertura total. Des
del consistori afirmen que d’a-
questa manera es compleix amb
“el gran pacte de ciutat amb en-
titats veïnals i grups polítics po-

sat en marxa el setembre passat
per transformar aquesta in-
fraestructura viària i l’entorn
que l’envolta”.

Les obres es faran en dues fa-
ses i la previsió és que la primera
fase comenci al juny i acabi el
2027. Després caldrà urbanitzar el
nou espai que s’haurà generat.

El projecte per cobrir la ronda de Dalt començarà al juny. Foto: Ajuntament

La cobertura d’un nou tram 
de la ronda de Dalt, al juny

» Es cobrirà la zona entre l’IES Vall d’Hebron i l’avinguda Vallcarca
» Es tracta d’un projecte que els veïns han reivindicat molts anys

Anuncien que Lluís Rabell
tornarà “ben aviat” al Districte
POLÍTICA4El Districte va cele-
brar el 6 de març a la tarda un
consell plenari extraordinari du-
rant el qual la regidora en fun-
cions, Marta Villanueva, va
anunciar que Lluís Rabell, el
regidor titular del Districte, tor-
narà “ben aviat” a posar-se al
capdavant de les seves funcions.

Villanueva va dir que el seu
paper en funcions havia “fina-
litza avui” i va celebrar que Ra-
bell “hagi superat els seus pro-
blemes de salut.

El 21 de novembre Rabell va
anunciar que deixava les seves
responsabilitats polítiques du-
rant un temps per motius de sa-
lut. El socialitsa va explicar a
través de les xarxes socials que
“una visita mèdica rutinària” va
detectar “una presència no de-
sitjada” al seu organisme i Coll-
boni va traspassar les seves fun-
cions a Marta Villanueva. Amb
tot, de moment des del Districte
no confirmen quan tindrà l’alta ni
la data de reincorporació.

Lluís Rabell està a punt de reincorporar-se al Districte. Foto: X (@LluisRabell)

Espai públic | Inauguren la plaça de la Font d’en Fargues
L’Ajuntament va celebrar el 24 de febrer la recuperació de la plaça de la Font 

d’en Fargues després de fer-hi obres per reurbanitzar l’espai, que és un 
emblema històric del barri. També es pot visitar el quiosc modernista.

EL BAIX GUINARDÓ4El projecte
per traslladar provisionalment el
Mercat de l’Estrella als Jardins del
Baix Guinardó s’enquista. L’as-
sociació Salvem el Parc, que re-
clama un altre emplaçament, pre-
para una demanda per frenar els
plans de l’Ajuntament.

L’associació ha recollit 12.500
euros per començar una ofensi-
va jurídica contra el consistori.
Els veïns ja han contractat un ga-
binet d’advocats per preparar la
demanda, que s’adaptarà en fun-

ció del projecte definitiu que
acabi presentat l’Ajuntament.

L’ORIGEN DEL CONFLICTE
El Mercat de l’Estrella, a Gràcia, ar-
rossega problemes estructurals. El
consistori vol posar-hi remei amb
unes obres de millora que obliga-
ran a tancar l’edifici durant anys i
fer un mercat provisional. 

Davant la falta de solars al bar-
ri, s’ha previst fer l’espai provi-
sional a l’interior dels Jardins del
Baix Guinardó i la proposta fa

temps que genera polèmica. El
consistori, per la seva banda, ha dit
en més d’una ocasió que aquesta
ubicació és l’única possible.

Des de Salvem el Parc protes-
ten pel cost del projecte, uns sis
milions d’euros, la “destrossa”
dels Jardins i la pèrdua d’aques-
ta zona verda durant anys. “El
mercat provisional s’ha d’instal·lar
a una zona propera a la dels co-
merços i no en un parc públic“,
afirma Remei Azagra, membre de
la junta de l’entitat.

Un conflicte que s’enquista

Protesta en contra del projecte del Mercat de l’Estrella. Foto: Salvem el Parc
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g L’Associació de Famílies LGTBI organitza,
durant aquest mes de març, la setena jorna-
da de formació per a famílies del col·lectiu. Al
llarg de diferents xerrades i debats s’apro-
fundeix en diverses situacions que es troben
les famílies LGTBI+ en la seva quotidianitat.
L’objectiu és donar eines i aprendre estratè-
gies per crear espais cada vegada més in-
clusius i promoure una criança respectuosa
amb la diversitat familiar.

Sota el títol Famílies LGTBI+ fora de l’armari:
reptes i dificultats, algunes de les qüestions que
es plantegen durant la jornada són les se-
güents: “Quantes situacions peculiars ens tro-
bem les famílies LGTBI+ quan tenim criatu-
res?”; “quantes vegades hem de sortir de l’ar-
mari per explicar a la resta el nostre model fa-
miliar?”; “com introduïm la diversitat a les es-
coles?” o “podem tenir problemes si decidim
viatjar a altres països?”.

El programa d’activitats compta amb
ponents com ara Katy Pallàs, Vicent Borràs,
Quim Juncosa, Lídia Sánchez, Isa Fernández
o Julio Rodríguez.

Les temàtiques que es tracten van des de
les coses que cal tenir en compte per involucrar
i introduir la diversitat familiar LGTBI+ a les es-
coles fins a eines i experiències de la criança en
la diversitat. Altres temes són la mobilitat, els viat-
ges i els canvis de residència de les famílies
LGTBI+ o el vincle i el rebuig en l’adolescència
amb les famílies adoptives i acollidores.

Tot plegat pretén ser un espai on les fa-
mílies LGTBI+ puguin trobar respostes, solu-
cions i suport, establint vincles entre elles i
amb persones i professionals amb una àm-
plia visió de la temàtica.

Les activitats, a més, disposen de servei de
monitoratge infantil per tal que les famílies

puguin participar dels debats i les xerrades
sense preocupacions.

L’Associació de Famílies LGTBI és una en-
titat declarada d’utilitat pública amb seu al
Centre LGTBI de Barcelona. La seva missió és
promoure la normalització de les famílies
LGTBI+ en tots els àmbits de la societat, així
com treballar per la igualtat plena de drets i
obligacions entre els diferents tipus de famílies
i els seus infants.

Així mateix, un dels seus objectius és crear
un espai segur on proporcionar acollida, re-
coneixement com a família, informació, for-
mació, apoderament i suport mutu a totes les
persones que l’integren.

De fet, una de les seves tasques més im-
portants és la d’informació i assessorament
a famílies LGTBI+, especialment a aquelles que
comencen un procés de formació o amplia-
ció de la família. A l’Associació de Famílies
LGTBI els ofereixen detalls sobre els aspectes
legals que es poden trobar i vetllen pels drets
de les famílies i dels menors implicats en tots
els seus processos i actuacions.

Reivindicant la identitat trans: 
l’empenta del barri del Bon Pastor

Per una societat diversa,
també en clau familiar
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L'Associació de
Famílies LGTBI organitza
una jornada de formació

per a famílies del col·lectiu

L’últim dimarts de cada mes, a les
18 hores, l’Associació de Famílies
LGTBI organitza una sessió del
grup de suport a l’embaràs o a
l’espera d’una criatura per part de
famílies del col·lectiu. 

La trobada es fa via Zoom i va
a càrrec de Lídia Sánchez i Laura
Bassolas. Totes dues són psicò-
logues clíniques, mares i mem-
bres de l’entitat.

El grup de suport té l’objectiu
de compartir i donar resposta a
les dificultats que puguin sorgir
en aquest procés, especialment
dins de les famílies LGTBI+.

Afrontar l’embaràs
en companyia

La Biblioteca Sagrada Família pro-
posa, per a les quatre pròximes
sessions del Club de lectura a
mida, llibres de literatura LGTBI+. 

Els quatre exemplars selec-
cionats són Stone butch blues, de
Leslie Feinberg; En aquest món, per
un moment, som grandiosos, d’O-
cean Vuong; La rebelión de las
hienas, de Mer Gómez; i La mala
costumbre, d’Alana S. Portero. 

El club de lectura se celebra
l’últim dijous de cada mes.

Posant en valor la
literatura LGTBI+

El Grup Trans i No Binari del Cen-
tre LGTBI és un espai de socialit-
zació on poder connectar amb
persones que exploren el seu
gènere i compartir experiències.

Al grup se celebra la diversi-
tat des del respecte, l’amor, la cura
i l’amabilitat. Tot allò que es com-
parteix a les sessions és confi-
dencial i els membres poden de-
cidir participar o no de les activi-
tats que s’hi desenvolupen.

Les reunions es fan el tercer di-
marts de cada mes de 18 a 20 h.
Per assistir-hi cal enviar un correu
a inscripcions@centrelgtbibcn.org.

Coneix el Grup
Trans i No Binari

FLAIXOS
AMB ORGULL

D I S T R I C T E  L G T B I

g El Dia Internacional de la Visibilitat Trans
es commemora el 31 de març i és per aquest
motiu que el Consell LGTBI del Districte de
Sant Andreu i les entitats del barri del Bon Pas-
tor han organitzat diverses activitats en
col·laboració amb els serveis i equipaments
del territori per celebrar-ho. Tot plegat, sota
el títol Som joves, i què?.

El 6 d’abril, de les 12 a les 22 hores, la pla-
ça Robert Gerhard i el Centre Cívic del Bon Pas-
tor acolliran tota mena de trobades culturals
dedicades a l’experiència trans. L’objectiu és
crear un lloc de trobada i de celebració de la
identitat per a les persones trans, així com
apropar la seva realitat a la ciutadania.

Per una banda, a partir de les dotze del

migdia hi haurà la fira d’entitats, amb la pre-
sència d’associacions com ara Chrysallis,
Euphoria o TransFamilies, entre d’altres.

A més, es podrà gaudir d’una fira de llibres
i d’artesania capitanejada per les llibreries
LGTBI+ Antinovs i Acció Perifèrica.

Altres activitats que es desenvoluparan
a la plaça durant tot el dia seran el taller de
bosses, la Biblioteca Vivent Trans i el cafè-ter-
túlia i els tallers per a famílies i infants, amb
contacontes, pintures per a la cara i tota mena
de jocs infantils.

Per acabar la jornada, de les 20 a les 22 ho-
res, el Centre Cívic del Bon Pastor celebrarà
un acte de poesia no binària acompanyada
de l’actuació musical Trans.

Contingut elaborat amb la col·laboració de: 
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L’aigua
que vindrà

4Dediquem un 
suplement especial

als projectes que volen
resoldre el dèficit hídric 
a la regió metropolitana

4 Les inversions planificades 
pel Govern han de permetre
produir tota l’aigua que
consumeix el territori

Suplement especial
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SEQUERA4El Govern de la Ge-
neralitat s'ha marcat com a ob-
jectiu que, a partir del 2030, la re-
gió metropolitana de Barcelona
sigui autosuficient per cobrir el
seu consum d’aigua elevant-ne la
producció, per no dependre de la
quantitat d’aigua de pluja que hi
pugui haver en cada moment. 

Això implica generar molta
més aigua, com a mínim la ne-
cessària per abastir les necessitats
de la ciutadania, així com les de
l’agricultura i la indústria. El
conseller d’Acció Climàtica, Da-
vid Mascort, ja va apuntar durant
l’anunci de l’entrada en emer-
gència per sequera que en els anys
vinents es vol disposar de més re-
cursos. “Entre el 2027 i el 2030
tindrem molta més aigua dispo-
nible”, va prometre.

Aconseguir aquest objectiu
exigeix ampliar les infraestructu-
res actuals i posar en marxa noves
potabilitzadores i dessaladores.
L’autosuficiència, al marge de la
pluja, implica tenir la capacitat de
dessalar i de regenerar molta més
aigua. L’aigua dels pous, també
anomenada freàtica, és una altra
opció, però és molt sensible, i
per això cal limitar-ne l’ús. 

MÉS INFRAESTRUCTURES
La regió metropolitana de Bar-
celona consumeix anualment
400 hm3 d’aigua, mentre que,
avui dia, només en produeix
200, és a dir, la meitat de l'aigua
que necessita. El pla d'inver-
sions de la Generalitat, de més de
2.400 milions d'euros per als

pròxims anys, ha de permetre
equilibrar el consum i la genera-
ció d’aigua a la regió.   

Les primeres inversions que
es portaran a terme, aquest ma-
teix any, són l'ampliació de l'es-
tació de tractament d'aigua po-
table del Besòs, amb l’objectiu de
quadruplicar l’aigua potable que
produeix, i també de l'estació de
tractament d'aigües residuals de
Sant Feliu de Llobregat. Totes
dues permetran incrementar la
generació d'aigua en 35 hm3/any.
D'aquesta manera, els 200 actu-
als es convertirien en 235 abans
de final d'any. 

Per al 2025 hi ha previstes
dues noves estacions de tracta-
ment d'aigua potable: la de Besòs
Montcada i la del Bon Pastor, que
recolliran l’aigua depurada del
Besòs i permetran aprofitar al

màxim els recursos del riu. En
conjunt, contribuiran a aug-
mentar el volum d'aigua uns 80
hm3/any. És a dir, fins a 315, su-
mant-hi l'increment del 2024. 

L'ampliació de la dessalinit-
zadora de la Tordera, a Blanes,
prevista per al 2028, suposarà la
construcció d’una nova planta
dessalinitzadora al costat de l’ac-
tual que tindrà una capacitat de
producció de 60 hm3/any, amb
els quals s'assolirà la xifra de
375 hm3/any. Aquesta dessali-
nitzadora, que va ser la primera
de Catalunya, ha anat incremen-
tant progressivament la seva pro-
ducció durant els darrers anys, i
amb l’actual situació excepcional
d’escassetat ha arribat al 100% de
la seva capacitat. 

Finalment, el 2029 es posa-
rà en marxa una nova dessali-
nitzadora al Foix, que s’ha avan-
çat tres anys respecte a la seva
programació inicial. Aquesta ins-
tal·lació, que tindrà una capaci-
tat per produir inicialment 20
hm3 d’aigua l’any, ampliables
fins als 60 hm3, contribuirà de-
cisivament a incrementar la ga-
rantia d’abastament, aportant
aigua de nova disposició als àm-
bits de les comarques del Camp
de Tarragona i del sud de Bar-
celona. Amb la seva posada en
funcionament, s’augmentaran

en 30 hm3/any els recursos hí-
drics disponibles per al territori.
Totes aquestes xifres, sumades,
han de permetre a la regió me-
tropolitana assolir la quantitat de
405 hm3/any i ser, per tant, au-
tosuficient tenint en compte el
consum actual.  

A banda d’aquestes grans in-
versions, el full de ruta inclou
també nombroses millores per
optimitzar les instal·lacions ja
existents. Aquest passat mes de
febrer, per exemple, s’han in-

vertit nou milions d’euros a l’es-
tació de tractament d’aigua po-
table de Sant Joan Despí per
construir unes noves canonades
que connectaran directament
l’aigua d’origen subterrani amb la
línia de tractament d’ozonització
i filtres de carbó actiu de l’estació.
Aquesta obra permetrà separar
totalment l’aigua d’origen super-
ficial de la d’origen subterrani en
el procés de tractament de la
planta i, d’aquesta manera, apro-
fitar tot el cabal del riu, cosa que

fins ara no es podia fer en deter-
minades franges horàries.

L'Agència Catalana de l'Aigua
(ACA) també ha anunciat que
augmentarà de 27 a 40 les esta-
cions depuradores d’aigües resi-
duals del país. Actualment, aques-
tes estacions, bàsiques per a la re-
generació, produeixen anualment
gairebé 700 hm3 d’aigua saneja-
da i amb la qualitat requerida per
retornar-la al riu en bones con-
dicions. L’ampliació del nombre
de plantes farà créixer la quanti-
tat d'aigua regenerada en el circuit
i ha de garantir, segons la previ-
sió de l’ACA, l’equilibri entre el
consum d’aigua i la producció.   

1.045 MILIONS EL 2024
Per reafirmar la solidesa de tot
aquest pla d’inversions, el pre-
sident de la Generalitat, Pere
Aragonès, ha anunciat per als
pressuposts del 2024 –ja pactats
amb el PSC, però a l’espera de
rebre més suports per aprovar-
se–una partida de 1.045 milions
d'euros amb l'objectiu de com-
batre la “sequera més important
que s'ha viscut”. Segons va de-
fensar el president, aquesta in-
versió respon a la urgència de la
situació, però també a la “man-
ca de previsió” i als “anys de se-
quera d'inversions”, en paraules
del mateix Aragonès. 

En el seu discurs durant el ple
monogràfic sobre la sequera al
Parlament, Aragonès va instar els
partits a “deixar de banda els in-
teressos de part” posant l'accent
en la “necessitat de construir
consensos”, i va reivindicar que el
Govern ha fet un “salt endavant
inqüestionable” cap a una tran-
sició energètica justa després d'a-
nys que, a parer seu, “no havia es-
tat una prioritat”.

Tot i les inversions anuncia-
des, però, Aragonès va advertir
que, si no plou, vindran “mesos
complexos i moments compli-
cats”. Per fer-hi front, va assegu-
rar que el Govern buscarà una so-
lució per a cada problema “tre-
ballant conjuntament”.

Contra la sequera,més inversió
» El Govern traça un full de ruta que ha de permetre produir tanta aigua com la que es consumeix
» L'autosuficiència, al marge de la pluja, implica aconseguir dessalar i regenerar molta més aigua

Les noves canonades que capten l’aigua subterrània a Sant Joan Despí. Foto: Àlex Recolons/ACN

AJUDES PER MILLORAR
LA XARXA D’AIGUA

4L’ACA ha ampliat fins a
120 milions d’euros la línia
de subvencions als ajunta-
ments perquè puguin re-
parar les fuites d’aigua i mi-
llorar l’eficiència de les xar-
xes municipals. El programa
també inclou ajuts per a la
digitalització dels sistemes
de gestió per optimitzar els
recursos disponibles.   

Primer s’ampliaran
dues estacions de
tractament d’aigua
del Besòs i el Llobregat

També es faran
millores per aprofitar
més les instal·lacions
que ja existeixen
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GENERACIÓ D’AIGUA4L’aigua
que fem servir regularment
prové de quatre fonts princi-
pals: dels rius, dels pous, del
mar o de la regeneració, és a dir,
del reciclatge de l’aigua. Els
rius depenen de la pluja i, per
tant, de la climatologia. L’aigua
dels pous, també coneguda com
a freàtica, s’obté dels aqüífers,
que són finits. En conseqüència,
les úniques fonts inesgotables i
a la vegada les que els humans
podem alimentar són el mar,
que exigeix un procés de des-
salinització de l’aigua, i la re-
generació. 

Centrem-nos en aquestes
dues últimes per observar de-
tingudament de quines maneres
es pot generar aigua de forma
independent i lluitar així, no no-
més contra la sequera, sinó
també contra les conseqüèn-
cies del canvi climàtic.  

LA REGENERACIÓ
L’aigua regenerada és aigua re-
aprofitada, per dir-ho d’una
manera planera, però amb totes
les garanties per als diversos
usos. El procés de regeneració
comença a depuradores com la
del Llobregat, ubicada al Prat,
on arriben cada dia aigües resi-
duals procedents dels munici-
pis. Allà se sotmeten a un com-

plex tractament biològic, però
abans de considerar-les real-
ment depurades han de passar
per l’estació de regeneració d’ai-
gües, annexa a les instal·lacions
de la depuradora i on s’aplica un
tractament addicional a l’aigua
per millorar la seva qualitat.  

Després de passar per aquests
dos processos, l’aigua ja es podria
potabilitzar, però la llei no per-
met que es faci directament. Per
tant, cal reintroduir aquesta ai-
gua regenerada al cicle natural.
Per fer-ho, es bomba l’aigua que
surt de l’estació de regeneració i

s’incorpora al riu Llobregat, en
un punt situat aigües amunt, a
l’altura de la petita presa de Sant
Vicenç dels Horts i Molins de Rei.
Aproximadament, s’afegeix una
part d’aigua regenerada igual a la
quantitat de cabal que baixa pel
riu. Després continua el seu curs
i arriba a la potabilitzadora de
Sant Joan Despí, vuit quilòme-
tres més avall.

Un cop allà, la planta capta

l’aigua que porta el riu, fruit de
la barreja de l’aigua regenerada
amb l’aigua natural del Llobre-
gat, i la fa passar per un tracta-
ment de potabilització. Quan
s’ha verificat adequadament la
seva qualitat, es destina a l’a-
bastament de gran part de l’àrea
metropolitana de Barcelona. 

Aquest complex procés de re-
generació implantat per l’Agència
Catalana de l’Aigua (ACA) és una
mesura pionera en l’àmbit euro-
peu, ja que en altres països l’aigua
regenerada només serveix per re-
carregar els aqüífers. En paral·lel,
l’ACA també fomenta la reutilit-
zació directa d’aquest recurs, és a
dir, la construcció de noves plan-
tes i conduccions per portar aigua
als usuaris que no necessiten aigua
potable per a les seves activitats,
com poden ser, per exemple, els
agricultors o les indústries. Mit-
jançant acords de substitució,
aquests consumidors substituei-
xen el recurs que estan utilitzant
per aigua regenerada.    

LA DESSALINITZACIÓ
La dessalinització és un procés
que permet convertir l’aigua del
mar, salada, en un recurs apte per
al consum humà. A priori sembla
la solució més fàcil i viable per ob-
tenir aigua, però es tracta d’un
procés llarg i complex que, a

més, consumeix molta energia. És
per això que les dessalinitzadores
només incrementen la seva pro-
ducció a mesura que disminuei-
xen les reserves dels embassa-
ments. En anys humits, la pro-
ducció d’aigua dessalinitzada és
del voltant del 20% de la capaci-
tat de les plantes; en anys nor-
mals, aquesta ascendeix fins al

30%; i en cas que sigui un any es-
pecialment sec, la producció puja
fins al 85%, segons l’ACA. 

En el cas de la dessalinitza-
dora del Llobregat, el procés co-
mença captant aigua del mar
mitjançant dues torres a 30 me-
tres de profunditat i a 2,2 quilò-
metres de la costa. Aquesta aigua
arriba fins a una estació de bom-
bament situada a la platja i des-
prés circula per una canonada de
tres quilòmetres de longitud,
que va paral·lela al mar i passa
per sota del riu Llobregat, fins a
la dessalinitzadora. 

En aquest punt es fa un pri-
mer tractament que consisteix en

una flotació, una filtració oberta
per gravetat, una filtració tanca-
da a pressió i, finalment, uns fil-
tres de cartutx. A continuació,
l’aigua entra en un procés d’os-
mosi inversa que la dessalinitza
mitjançant unes membranes.
Els residus del procés, una aigua
amb elevada salinitat que ano-
menem salmorra, s’envia a una
torre de la depuradora del Llo-
bregat on es barreja amb l’aigua
depurada que s’aboca al mar, a
tres quilòmetres de la costa i a 60
metres de profunditat. 

Però l’aigua procedent del fil-
tratge i de l’osmosi inversa enca-
ra no està llesta per al consum.
Per arribar als estàndards de
qualitat per a l’aigua potable cal
remineralitzar-la tot incorporant-
hi els minerals que ha perdut.
Això s’aconsegueix fent-la passar
per uns llits amb carbonat càlcic.

A Catalunya hi ha actualment
dues dessalinitzadores, la del
Llobregat, al Prat, i la de la Tor-
dera, al terme municipal de Bla-
nes. La primera pot produir uns
60 hm3/any i la segona uns 20
hm3/any, sumant una producció
total equivalent a l’embassament
de la Llosa del Cavall. La de la
Tordera, que està en fase d’am-
pliació, està previst que pugui ar-
ribar fins als 80 hm3de capacitat
anual, 60 hm3 més que ara.    

Comesprodueixmésaigua?
» Catalunya ha impulsat un model de regeneració pioner que permet alimentar el cabal dels rius 

» La dessalinització és una altra gran font, però consumeix molta energia i s’utilitza només de suport 

Mostra de l’aigua residual que arriba a la depuradora de Mataró i de com queda després de la regeneració. Jordi Pujolar / ACN

L’aigua regenerada
s’incorpora als rius 
i passa per un procés 
de potabilització

L'aigua procedent de
les dessaladores ha de
sotmetre's a un estricte
control de qualitat
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Sovint s’oblida que una de
les parts més importants
de la política és la de ges-

tionar els recursos per crear ri-
quesa i repartir-la. El 1992, quan
Bill Clinton va guanyar les seves
primeres eleccions als Estats
Units, ho va fer amb un lema
prou contundent: “És l’economia,
idiota!”. El demòcrata, d’una
manera arriscada, recordava als
votants que la política mai ha de
deixar de banda el terreny ma-
terial. De fet, la mateixa etimo-
logia de la paraula així ho re-
flecteix. Economia no és altra
cosa que “la gestió de la casa”.

Sigui com sigui, i portant-ho al
terreny local, totes aquestes idees
tenen la mateixa o més validesa
actualment. Quan parlem de po-
lítica de proximitat, parlem d’e-
conomia de proximitat. En això es
va centrar la conversa que van
mantenir la presidenta de Barce-
lona Activa i regidora de Promo-
ció Econòmica i Treball de l’A-
juntament de Barcelona, Raquel
Gil, i el director editorial dels
diaris Línia, Arnau Nadeu, di-
marts 20 de febrer a l’Espai Línia. 

Ho van fer en un moment for-
ça dolç per a l’economia de la ca-
pital catalana. Les xifres indi-
quen que la ciutat registra un
atur del 6,1% –el més baix dels
darrers 16 anys–, una taxa d’ac-
tivitat específica del 85% i una
taxa d’ocupació específica del
79,8% –les més altes des del
2002–. Ara bé, Gil no es va voler
mostrar triomfalista del tot i va as-

senyalar que, “mentre hi hagi
gent que busca feina i no en tro-
ba, queden coses per fer”. 

Aquesta va ser la tendència ge-
neral de tota la conversa: la con-
tenció. No obstant això, la regi-
dora va reconèixer que durant la
pandèmia es van fer projeccions
de futur i “ni en les més optimis-
tes” es pensava que la situació evo-
lucionaria tan bé. En aquest sen-
tit, va assegurar que, en gran
part, el moment actual té a veu-
re amb “les mesures que es van
posar en marxa des del govern es-
panyol, com els ERTO, que han
servit per millorar la situació”.

ECONOMIA DE BARRI
Si la política peca de no parlar d’e-
conomia, encara peca més de no
tractar la base de l’economia: l’e-
conomia de proximitat. “Els bar-
ris són el motor de l’economia de
la ciutat”, va dir Gil per afegir que
en aquest camp també s’ha apre-
ciat una millora substancial en els
darrers temps amb les xifres del
sector comercial. “Els barris són
generadors de talent i també n’a-
trauen”, va destacar. De fet, el
consistori treballa en polítiques
específiques per als barris, com els
ajuts Impulsem el que fas, que a
ulls de Gil són vitals per als em-
prenedors i han servit perquè
moltes idees “es facin realitat”.

Així mateix, pel que fa als ín-
dexs comercials, Gil va posar
sobre la taula la bona situació que
es viu a Barcelona. “Ens reunim
amb els eixos comercials i veiem
que en general les xifres són bo-
nes”, va assenyalar per reconèi-
xer, seguidament, que en aquest
camp cal fer un salt endavant en
termes de digitalització.

DIVERSIFICACIÓ
Un altre dels elements que la re-
gidora va valorar va ser la diver-
sificació de l’economia de cadas-
cun dels districtes de la ciutat. “Hi
ha moltes Barcelones a escala
econòmica i això és bo, perquè, si
no, tindríem una dependència
de certs sectors”, va afirmar. La re-
flexió de Gil contrasta amb les
veus que consideren que Barce-
lona depèn en excés del turisme.
Tanmateix, la socialista va asse-
nyalar que, “si haguéssim depès
únicament del turisme durant la
pandèmia”, les conseqüències de
la crisi sanitària haurien estat
molt més devastadores. 

Amb tot, la regidora va asse-
gurar que “hi ha d’haver moltes
Barcelones per diversificar l’e-
conomia” i va asseverar que és el
camí en el qual treballa l’Ajun-
tament, impulsant “l’economia
blava, l’economia verda o l’eco-
nomia de les cures”. De totes ma-
neres, Gil va reconèixer que el tu-
risme té un pes important a la
ciutat i va afegir que “té exter-
nalitats negatives, però també ge-
nera molta ocupació”. Alhora, va
dir que des de l’Ajuntament es
treballa per aconseguir atraure
“un turisme de qualitat” que
continuï sent “punter en fires”.

EL REPTE FEMENÍ
L’atur de les dones a Barcelona és
del 6,3%, només 0,4 punts per so-
bre del dels homes. Tal com va re-
cordar Nadeu, aquesta diferència
és una de les més petites de la his-
tòria recent. En aquest sentit, i tot
i que va mostrar-se satisfeta, Gil
també va alertar que encara hi ha
“altres bretxes com la dels salaris,
la dels sectors on hi ha més dones

i la de les jerarquies a l’empresa”.
“Les dones continuen estant en in-
ferioritat i, per exemple, acce-
deixen menys al finançament per
engegar empreses que els ho-
mes”, va lamentar. 

Alhora, Gil, que també és re-
gidora de Feminismes i Igualtat,
va fer una esmena a la totalitat
d’un sistema econòmic que, se-
gons el seu parer, premia els ho-
mes. “No he vist mai una nòmina
on hi hagi un plus per empatia,
però, en canvi, a les feines de cu-
res s’exigeixen aquests valors”,
deia tot comparant-ho amb els

plusos de perillositat que són fre-
qüents en les feines masculinit-
zades. És per tot això que la regi-
dora va considerar que l’Ajunta-
ment té un “paper de lobby” per
fer que les empreses entenguin
aquesta mena de discursos, però
també un “paper actiu” amb po-
lítiques que ajudin, per exem-
ple, les dones emprenedores.

En aquesta línia, Gil va abor-
dar la problemàtica de la baixa
presència de dones al sector tec-
nològic. La regidora afirmava
que, si parlem de reptes de futur
i “sabem que la tecnologia serà
transversal, les dones han de ser
als espais on s’està creant la tec-
nologia, despertant vocacions tec-
nològiques en les noies”. Així, la
socialista es preguntava “per què
les noies no volen dedicar-se a

professions que estan ben paga-
des” i argumentava que és un pro-
blema que ve de lluny, fins i tot de
les primeres etapes educatives, i
que quan aquestes problemàti-
ques arriben a Barcelona Activa
són difícils de revertir.

EL TALÓ D’AQUIL·LES
Si en la majoria d’indicadors la-
borals les xifres són bones, i mal-
grat que en l’atur juvenil Barce-
lona està lluny d’altres èpoques
fosques, les dades continuen sent
preocupants. Un 21,2% de la po-
blació activa d’entre 16 i 24 anys
està a l’atur, 3,5 punts menys que
l’any passat. Es tracta, segons va
remarcar Gil, d’un problema en-
dèmic que viu tota Europa. Sigui
com sigui, la regidora va asse-
nyalar que, per millorar les ex-
pectatives laborals del jovent, cal
treballar des del consistori “en l’o-
rientació laboral, a dignificar la
formació professional i a com-
batre l’abandonament escolar”.
Així mateix, Gil va entrellaçar les
condicions laborals de part del jo-
vent amb l’habitatge i la manca de
possibilitats d’emancipar-se. “Cal
incrementar el parc d’habitatge
públic”, va apuntar en aquest
sentit la regidora.

En aquest tema, com en tots
els que es van tractar durant la
conversa, no hi va haver grans
promeses. “Hauríem de deixar de
prometre coses i centrar-nos a
treballar per crear ocupació de
qualitat des de l’Ajuntament”, va
sentenciar Gil.

Raquel Gil va conversar amb el director editorial dels diaris Línia, Arnau Nadeu, a l’Espai Línia. Fotos: Joanna Chichelnitzky

RaquelGil: “Elsbarris sónelmotor 
de l'economiade laciutat”

Albert Alexandre
BARCELONA

Escaneja el 
codi QR per 

veure la conversa 
sencera en vídeo
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“No he vist mai una
nòmina on hi hagi 
un plus per empatia”,
va reflexionar Gil
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Són com dues cases en-
cantades sortides d’una
pel·lícula de terror. Els
esquelets de les antigues

discoteques Silvi’s i Tutankhamen
miren la carretera C-31 amb nos-
tàlgia. Recorden l’època en què
eren un dels epicentres de la nit
més gamberra de la metròpoli.
Rememoren els temps de la mà-
kina. Avui dia, Silvi’s s’està refor-
mant. Truquem a la propietat,
però neguen que torni a reeixir com
a sala de festes i des de l’Ajunta-
ment de Gavà estan a l’espera de
saber què s’hi farà. En canvi, la Tu-
tankhamen, plena de grafitis, cau
a trossos. Al solar que un dia va ser
un pàrquing s’hi amunteguen am-
polles de vidre, males herbes i
runa. També hi ha matalassos
bruts escampats. Algú hi ha dormit.
A una de les entrades s’hi llegeix:
“Pels meus morts que obro la por-
ta”. La discoteca encara atrau el jo-
vent, que ara utilitza l’edifici der-
ruït per fer-hi botellots. No queda
res de l’esplendor de la dècada dels
90, quan l’àrea metropolitana de
Barcelona i Catalunya van ser es-
cenaris d’un moviment musical
únic: la màkina. 

A la platja de Gavà encara re-
corden aquelles nits. Un cambrer
de 36 anys diu que, malgrat que ell
era molt petit perquè el deixessin
entrar a les discoteques, ha que-
dat el mite d’allò que van ser. “La
gent anava del revés, superdro-
gada, començaven divendres a la
nit i acabaven dilluns al matí”, ex-
plica. “L’última sala d’aquest estil
a la zona va ser Elrow, a Vilade-
cans, però la van tancar perquè
cada cap de setmana les denúncies
de robatoris de mòbils i carteres es
disparaven”, afegeix.  

Les discoteques al sud de la
metròpoli, amb tot, no són les úni-
ques que van situar-se fora dels
nuclis urbans durant els anys 90.
De fet, les més famoses, aquelles
que han quedat en la nostra me-
mòria col·lectiva, són altres. Pont
Aeri, a Terrassa, Chasis, Megatrón
i Kontrol, a Mataró, Scorpia, a
Òdena... Com va néixer aquell
moviment que va posar la metrò-
poli al centre de totes les mirades?
Què va significar? Per què va mo-
rir en tan pocs anys?

FENOMEN METROPOLITÀ 
Per entendre aquesta història cal
viatjar fins a la València dels 80.
L’anomenada Ruta del Bakalao va
ser un moviment cultural que va
néixer allà per trencar amb els
motlles establerts fins aleshores.
Contra el que avui dia es pensa, en
els seus inicis la ruta era ben di-
ferent. “Estava lligada a l’avant-
guarda i a la contracultura”, ex-
plica el periodista valencià i autor
del llibre En Extasis Joan M.
Oleaque. “Al seu inici eren els
moderns de cada poble qui escol-
taven aquella música”, afegeix. 

El clima de festa que es va ges-
tar durant bona part dels 80 va ar-
ribar a la metròpoli de Barcelona
al tombant de la dècada. Així ho
explica el doctor en Geografia i in-
vestigador de la Universidade
NOVA de Lisboa, Jordi Nofre,

que assenyala que la música mà-
kinava crear-se a Catalunya per la
influència del País Valencià, però
també per les músiques que tra-
vessaven la frontera per França. 

A Barcelona, els dos mons
van confluir a la sala Psicódromo,
que es va inaugurar el setembre
del 1989, però ràpidament el mo-
viment va instal·lar-se a l’extrara-
di barceloní, on viuria el seu auge
més destacat. “Les sales es van si-
tuar en àrees industrials subur-
banes”, diu Nofre. Principalment,

explica l’expert, a l’extraradi, per-
què hi havia “disponibilitat d’an-
tics espais industrials o d’activitats
logístiques que havien quedat en
desús com a conseqüència tant de
la crisi de mitjans dels 70 i 80 com
de la de començaments dels 90”.
“Els ajuntaments, preocupats per
les molèsties que generava l’oci
nocturn inserit al teixit urbà dels
seus municipis, van aprofitar
aquest fet per dur cap a la perifè-
ria els espais de festa amb més
afluència, mitjançant facilitats per

a la requalificació d’espais d’ús in-
dustrial en nous espais amb lli-
cència de discoteca”, afirma. En
són exemple el Polígon de Can Fe-
mades, a Cornellà, amb la disco-
teca Ocho, Can Ribó, a Badalona,
el polígon de Can Boet, a Mataró,
amb Chasis, o, el cas més famós,
la Zona Hermètica de Sabadell. 

“D’aquí sorgeix el terme po-
pular nits poligoneres”, afirma el
geògraf. A tot això cal sumar-hi que
el 92, amb les Olimpíades, cert oci
que estava al Poblenou va haver de

marxar-ne perquè allà s’albergaven
els esportistes. Així ho explica
Àlex Salgado, sociòleg i director
dels documentals sobre l’escena
MaQKina: historia de una sub-
cultura i Ciudadano Fernando
Gallego: baila o muere. “Algunes
sales van ser perseguides per tan-
car-les”, lamenta. 

Malgrat tot, la nova escena ca-
talana era ben diferent de la del
País Valencià, perquè va perdre la
pàtina de contracultura. “A Bar-
celona es va quedar la festa, so-

La discoteca Tutankhamen, avui en runes, és a la carretera C-31 a l’altura de Gavà. Foto: Joanna Chichelnitzky

L’escena de música màkina va néixer a Catalunya els anys 90 i va tenir un
impacte molt destacat a l’àrea metropolitana de Barcelona. Recordem com va
sorgir aquesta subcultura que en pocs anys es va estigmatitzar des dels mitjans

de comunicació i es va vincular amb les drogues i la violència.

Vida imort de la
‘màkina’d’extraradi
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n Quan tenia 22 anys, l’Aleix (nom
fictici) va viure l’escena màkinaen
tota la seva esplendor. Ho recorda
amb nostàlgia, com una “vivència bo-
nica”. Segons relata, cada persona te-
nia el seu santuari on coincidia amb
els amics, i els seus eren Chasis, a Ma-
taró, i la Sala del Cel, a Girona. En
aquest sentit, els aparcaments eren
l’espai de trobada. “Portaves una pas-
tilla o dues a la butxaca, però al pàr-
quing també hi havia camells”, diu.
“L’èxtasi, combinat amb la música rà-
pida, et feia entrar en un estat de
bonrotllismeque et deixava ballant

fins a les sis del matí, i si en volies més
anaves als aftersque tancaven a les
tres de la tarda”, afegeix. Ha passat
molt temps i, segons explica, la gent
amb qui coincidia aleshores ha fet la
seva vida. “Alguns, però, es van que-
dar atrapats per la droga”, lamenta. 

Malgrat les seves paraules, la mà-
kinaha quedat reflectida en la me-
mòria com una subcultura violenta i
relacionada amb les drogues. Si bé és
cert que no es poden desvincular,
també és veritat que la màkinava ser
molt més que això. En paraules del
doctor en Geografia Jordi Nofre, “es
van crear unes xarxes emocionals en-
tre les persones que anaven a les dis-
coteques”. “Els joves se sentien reco-

neguts com a subjectes de ple dret,
mentre que els mitjans de comunica-
ció o el poder institucional els consi-
derava la xusma del país”, diu per afe-
gir que “entre ells es cuidaven, es do-
naven contactes per treballar, hi ha-
via moltes parelles que avui són ma-
trimonis... Eren gairebé família”.

Però, exactament, qui eren els jo-
ves que formaven part d’aquest món
i que van ser batejats com a quillos,
bacalas, pelaoso polingoneros? Nofre
assenyala que en un primer moment
eren joves de “barris suburbans” de
classe treballadora, majoritàriament

de famílies castellanoparlants. “Els
nois tenien una estètica a mig camí
entre els rude boys i els skinheads
d’Anglaterra de finals dels 60 i inicis
dels 70”, descriu l’expert. Per la seva
banda, les noies presentaven una es-
tètica més indefinida, no tan marca-
da, i tenien en les jaquetes bombers
de la marca Alpha Industries “l’ele-
ment més identificatiu”. “Els mili-
tants de grups d’extrema dreta eren
minoria”, considera. “En una segona
fase, l’escena es va transformar en el
que podríem anomenar un movi-
ment cultural interclassista i inter-
territorial amb joves de classe mitja-
na de famílies catalanoparlants”,
conclou l’expert.

Cultura de pàrquing

bretot per a persones a qui no dei-
xaven entrar a les discoteques, que
aleshores eren elitistes”, diu Olea-
que. Això va donar lloc a una
música “comercial i accelerada”. 

EXPANSIÓ I AUGE
A principis dels anys 90, la taxa
d’atur a l’estat espanyol era del
50% entre els joves de menys de
25 anys. En aquest context de de-
pressió va néixer l’escena màkina.
“En els primers moments va tenir
molta penetració als suburbis de
l’àrea metropolitana”, diu Nofre.
“Sobretot en població castella-
noparlant, els fills de la crisi in-
dustrial, els fills de famílies im-
migrades de la resta de l’Estat du-
rant la dictadura que rebutjaven
la cultura i les institucions cata-
lanes oficials”, insisteix.

Aquesta població que no albi-
rava un futur lluminós es va abo-
nar al que oferia aquell estil mu-
sical. “A Catalunya, mentre la cita
olímpica estava a l’horitzó hi ha-
via una sensació d’eufòria, però
després, amb la ressaca olímpica
es va viure, com a tot el món, una
forta crisi social”, diu Salgado. Se-
gons el seu parer, els joves tenien
unes expectatives “mínimes”, i
l’escena màkina representava
una “esperança”. “El ritme acce-
lerat, la comunió en el ball, la suor

i les drogues produïen un trànsit
col·lectiu”, considera. Tot allò va
confluir en una subcultura que
permetia viure “sense lligams i ser
un mateix”, recalca Salgado.
“També té a veure amb la con-
questa del cap de setmana per part
d’unes classes populars que volien
divertir-se i que s’evadien ballant
sense parar d’unes vides que no
eren lluminoses”, descriu.

Amb tot, va arribar un mo-
ment en què el fenomen de la mà-
kina va trencar les fronteres de
classe i es va convertir, tal com
apunta Oleaque, en “hegemònic”.
Segons Nofre, “tota mena de gent,
des de joves treballadors fins a uni-
versitaris, anaven a les discoteques
de màkina”. “Això es veia clara-
ment al Vallès, on aquest fenomen
cultural va esdevenir un moviment
interclassista i interterritorial”,
explica el geògraf. Tanmateix, va
ser el principi de la fi, perquè, en
paraules de Salgado, el poder te-
nia “la sensació que la festa no aca-
baria mai”. “El jovent se’ls esca-
pava de les mans”, assevera Nofre. 

L’ESTIGMATITZACIÓ
A la segona meitat dels 90, els mit-
jans de comunicació anaven plens
de notícies sobre l’escena màkina.
Baralles, drogues, accidents de
cotxe, morts... Aquests eren els

“Els ajuntaments,
preocupats per 
les molèsties que
generava l’oci nocturn
inserit al teixit urbà,
van portar als polígons
els espais de festa amb
més afluència”

conceptes que s’associaven a la
subcultura recentment nascuda.
“Als pàrquings era freqüent veu-
re gent fent-se ratlles i prenent
pastilles”, reconeix Salgado. No
obstant això, el documentalista
considera que també es consu-
mien estupefaents “a les discote-
ques de l’alta societat” i no hi ha-
via tant rebombori. Per a Oleaque,
a diferència de la Ruta del Baka-
lao, que tenia un component con-
tracultural, a l’àrea metropolitana,
on el que importava era la festa, el
fenomen va caure ràpidament en
una “vulgarització”. “L’speed, que
era la droga d’aquella escena,
tampoc hi ajudava”, afirma.

Amb tot, els experts consultats
consideren que darrere d’aquelles
descripcions de les discoteques de
màkinahi havia una clara volun-
tat d’estigmatització per la por que
tot allò es convertís en massiu i in-
controlable. “Es va començar a dir
que era xumba-xumba, que era
menys que cultura, que era soroll
i que era un moviment de catalans
de segona i de tercera”, afirma Sal-
gado. Encara més contundent es
mostra Nofre quan diu que tot ple-
gat “va ser una operació de cri-
minalització que passava per dir
que eren joves que consumien
drogues, violents, de classe social
baixa i espanyols”. Per a ell, aquest

procés va ser fruit de la impotèn-
cia de la Generalitat, que l’any
1985 va publicar el llibre La di-
namització cultural a les àrees ur-
banes de nova creacióen què deia
que calia catalanitzar el jovent
dels suburbis de les ciutats cata-
lanes per treure’ls dels bars de les
cantonades i de les penyes tauri-
nes i flamenques, perquè això no
era cultura. “Tot plegat coincideix
amb la creació del rock català”,
diu Nofre. 

“L’estratègia, però, va ser un
fracàs i encara ho és”, considera.
Quan el jovent, de forma massiva,
va començar a consumir música
màkina van iniciar-se, a ulls del
geògraf, “campanyes de crimina-
lització i d’estigmatització” que, cer-
tament, van coincidir amb el tras-
pàs de competències de trànsit als
Mossos, el 1998, i que van posar
molta pressió en el control de les
carreteres. “En menys de mitja dè-
cada tota aquella escena estava to-
cada de mort”, lamenta Nofre,
com si la fi del temps de la màki-
na, com diu la cançó més famosa,
hagués acabat per art de màgia.
Abracadabra. 

“Els joves tenien unes
expectatives mínimes, 
i el ritme accelerat, 
la comunió en el ball, 
la suor i les drogues 
de l’escena ‘màkina’
representaven 
una esperança”

“El poder institucional els considerava ‘la xusma 
del país’, però entre ells es cuidaven, es donaven
contactes per treballar i eren gairebé família”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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EQUIPAMENTS4El mercat pro-
visional d’Horta s’ha convertit en
un cas d’èxit d’ençà que va obrir
les seves portes al desembre.
Els clients de tota la vida conti-
nuen comprant al mercat, però
també s’hi sumen curiosos i
nous consumidors.

El nou mercat ha atret més
de 140.000 visitants durant els
dos primers mesos de l’any,
unes xifres molt superiors als
85.000 usuaris que va tenir l’an-
tiga seu durant el mateix perío-
de del 2023.

“Ens està anant molt bé. Ve-
níem de la foscor absoluta, amb
moltes parades tancades, i hem
capgirat la situació: ara tot torna
a estar obert, ple de gent i amb
més clients”, celebra el president
dels paradistes, Vicenç Bailón.

Malgrat la bona acollida de
veïns i paradistes, els comer-
ciants esperen amb candeletes
l’inici de les obres i la tornada a
l’edifici original. “Aquí estem
molt bé, però allà hi estarem en-
cara millor. Tindrem un apar-
cament per als cotxes i un su-

permercat que atraurà molta
gent”, explica Bailón.

EL FUTUR DEL MERCAT
Les obres del mercat original,
que encara no tenen data oficial
d’inici –han de començar aquest
any–, s’allargaran uns quatre
anys. L’edifici, del 1951, conser-
varà la seva característica es-

tructura de formigó, però tindrà
un tancament de vidre que dei-
xarà entrar la llum.

Quan paradistes i clients tor-
nin a omplir els passadissos del
mercat del carrer Tajo, l’equi-
pament provisional es mantin-
drà. L’edifici provisional s’uti-
litzarà per fer més atractiu l’eix
verd que travessa el districte.

L’interior del mercat provisional d’Horta, ple de clients. Foto: Ajuntament

El mercat provisional 
d’Horta atrau nous clients

Fira | Bona acollida del ‘Fora Estocs’ 
La Unió de Botiguers del Cor d’Horta va tornar a omplir el 2 de març la plaça

d’Eivissa de roba, productes en promoció i música. La bona acollida de l’edició
d’estiu de la fira va tornar a animar els comerciants per repetir l’experiència.

Acord PSC i ERC: protecció
per al comerç local i històric

PRESSUPOSTOS4El pacte per
als pressupostos d’enguany
que han firmat el PSC i ERC,
que de moment no garanteix
que tirin endavant, inclou l’a-
provació d’un pla que  l’Ajun-
tament haurà d’impulsar per
protegir el comerç de proximi-
tat i el comerç emblemàtic de
la ciutat.

El document firmat per les
dues formacions aposta per fo-
mentar el “relleu generacional”
en el sector, un dels problemes
que pateix des de fa temps el co-
merç de la ciutat. El pressupost

per a aquesta partida sortirà de
Barcelona Activa.

PROTECCIÓ A EUROPA
Cal recordar que ara farà un
any els comerços emblemàtics
de la ciutat van presentar la De-
claració de Barcelona, en el marc
d’una trobada internacional que
va tenir lloc a la ciutat, i que va
servir per demanar al Parla-
ment Europeu que posi en mar-
xa mesures per a la seva protec-
ció, ja que són un sector que ge-
neren riquesa i que formen part
de la identitat europea.

Jordi Valls (PSC) i Jordi Castellana (ERC) presentant l’acord. Foto: ACN
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ACTE OBERT AL PÚBLIC4L’Es-
pai Línia (carrer Girona, 52, de
Barcelona) acollirà, dimecres
20 de març a les 19:00 hores,
una conversa amb Oriol Jun-
queras, president d’Esquerra
Republicana, oberta al públic.
L’entrada és lliure. Qualsevol
persona que hi estigui interes-
sada pot assistir-hi, i hi haurà
torn de preguntes del públic
posteriorment.

La conversa serà amb el di-
rector editorial dels diaris Línia,
Arnau Nadeu, i tindrà les qües-
tions que més preocupen la ciu-

tadania de la metròpoli com a
protagonistes. Accés a l’habi-
tatge, turisme i model econòmic
i seguretat seran els grans temes
que guiaran la conversa i sobre
els quals, després, els assis-
tents podran interpel·lar Jun-
queras directament en el torn de
preguntes, que serà generós.

L’acte també es retransme-
trà en directe per streaming al
canal de YouTube de l’Espai
Línia i, l’endemà, Línia en farà
una extensa crònica digital, la
qual s’anirà publicant també a
les seves edicions en paper.

Oriol Junqueras, president d’Esquerra Republicana, serà dimecres 20 de març a l’Espai Línia. Foto: ERC

ConversaambOriol Junqueras: 
el 20demarça la tardaa l’Espai Línia

ESPAI LÍNIA4L’Espai Línia és el primer centre de comunicació
de proximitat. El local, ubicat al carrer Girona, 52, de Barcelo-
na, disposa de 400 metres quadrats i està obert a tothom.



| 20

FESTIVAL4La dansa és, principalment,
moviment, i aquest març és protagonista
gràcies al festival Dansa Metropolitana,
que se celebra a 12 ciutats metropoli-
tanes, entre les quals hi ha Barcelona.
Un moviment que aquest mes es fa vi-
sible a través del fil conductor del fes-
tival, que enguany són les danses ur-
banes. Tot plegat, articulat amb el pro-
jecte Artèries, que aposta per portar la
dansa des del cor fins a les extremitats,
connectant els especialistes en danses
urbanes amb les escoles locals i, a tra-
vés d’elles, amb el gran públic.

En el cas barceloní, el Dansa Me-
tropolitana ofereix una gran varietat
d’espectacles repartits en diferents
punts de la ciutat. En el cas dels es-
pectacles de sala, les ubicacions són el
Mercat de les Flors, el Centre Cívic Parc
Sandaru, l’Antic Teatre i el Teatre Na-
cional de Catalunya. I, pel que fa a les

activitats gratuïtes, la programació in-
clou diferents centres cívics (Joan Oli-
ver ‘Pere Quart’, Can Clariana, Fort
Pienc, la Teixonera, Drassanes i Tomasa
Cuevas-Les Corts), el Palau de la Vir-
reina i el SAT! Sant Andreu Teatre. Tot
plegat, en el marc d’un programa que
és un dels més amplis i complets de
l’Estat amb tot allò que té a veure amb
la dansa i que destaca per la presència
d’artistes de primer nivell tant del pan-
orama local com de l’internacional.

EL ‘BREAKDANCE’, ESPORT OLÍMPIC
Enguany el Dansa Metropolitana cele-
bra que el breakdance comenci a con-
siderar-se esport olímpic, ja que per pri-
mer cop, aquest estiu a París, formarà
part dels Jocs Olímpics. Un gran pas en-
davant per al món de la dansa, perquè
reforçarà la seva vitalitat i la força que
actualment ja tenen les danses urbanes.

La dansa, el plat
principal del març
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LITERATURA4Ja està en marxa la se-
gona edició del Sants, escenari lite-
rari, el cicle que aposta per convertir
el barri de Sants en el lloc on la lite-
ratura, les presentacions de llibres i les
passejades creen la combinació per-
fecta. L’organització va a càrrec de la
Lleialtat Santsenca, que té la col·la-
boració de diferents entitats locals.

Així doncs, des del passat 20 de fe-
brer i fins al pròxim 23 d’abril, els au-
tors i autores dels llibres que prota-
gonitzen el cicle descobreixen, junta-
ment amb els participants de les pas-
sejades, els racons ocults i les histò-
ries que bateguen als carrers i places

d’alguns dels llocs més simbòlics de
Sants. Escenaris que no només ser-
veixen de decorat literari, sinó que
també tenen vida pròpia a través de
la literatura i que mostren la riquesa
cultural de Sants. Els autors encar-
regats de fer les passejades són Ivan
Miró, Carolina Orgillés, Marcel Fité i
Anna Antoñico.

I, d’altra banda, les presentacions
dels llibres tindran lloc durant el mes
d’abril. Primer serà el torn de Núria
Queraltó, amb la seva obra Matriu;
després Rafel Casas presentarà Cen-
dres del passat i la tercera obra serà
la de l’escriptora Maria Barbal, Tàn-
dem. Per últim, l’encarregat de tancar
el cicle serà Sergi Caparrós amb Sota
la mar salada.

Sants es converteix
en un escenari

literari de primera 

Joventut i memòries
personals a la

Capella del Raval

EXPOSICIÓ4La Capella del Raval con-
tinua programant el cicle d’exposi-
cions seleccionades en l’última edició del
programa Barcelona producció. En
aquesta ocasió ho fa amb dues mostres
creades a quatre mans: El otro aquí, una
proposta conjunta de Valentina Alva-
rado Matos i Carlos Vásquez Méndez
que parla sobre els records i la memò-
ria, i, d’altra banda, Ghost Rider, una
creació de Joan Pallé i Cayetano Truyols
que es mou entre el protopunk, la cul-
tura popular dels anys 70 del segle pas-
sat i la literatura clàssica. Totes dues es
poden visitar fins al 21 d’abril.

A El otro aquí es parla de memòria
personal i col·lectiva i de la distància que
sovint hi ha entre allò que la gent re-
corda d’un fet i el que realment va pas-
sar. La capacitat de transformar records
o d’oblidar successos, dues qüestions on
l’ésser humà es mou bé.

Ghost Rider, per la seva banda,
presenta una història nascuda de la li-
teratura clàssica, concretament del
Faust de Goethe, per parlar de la jo-
ventut eterna a través de la combinació
amb l’estètica dels còmics Marvel dels
anys setanta i del punt de partida mu-
sical de la banda Suicide. 

Foto: La Capella

Culturade Barri Casa Groga | ’Jo, Dona’
El Centre Cívic Casa Groga, a Horta-Guinardó, acull l’exposició

Jo, Dona del fotògraf Jordi Villacrosa. La mostra té un únic punt
en comú: la dona protagonitza tots els retrats que hi apareixen.   

Organitzat per l’entitat 
Lleialtat Santsenca, 
el cicle literari s’allargarà
fins al pròxim 17 d’abril

El barri del Besòs i el Maresme transforma
el seu espai públic en un epicentre artístic
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de Barcelona, a través del Pla de Barris,
organitza la segona edició del programa
Cultura al barri del Besòs i el Maresme.
Des del mes de febrer i fins al maig, di-
versos espais públics d’aquest barri del
districte de Sant Martí es converteixen en
escenari de concerts de música clàssica
o espectacles familiars, entre altres pro-
postes. Les activitats són gratuïtes i no cal
reservar plaça.

Així doncs, el mes de març inclou qua-
tre activitats. El primer espectacle, el dia
2 a la Rambla Prim amb el carrer Ferrer
Bassa, és el contacontes L’eriçó i el xacal,
del rondallaire Lahbib Sidahmed.

Una setmana més tard, el 9 de març,

el protagonisme és per a la música clàs-
sica amb els Racons musicals al barri, a
càrrec del Conservatori del Liceu a la
Rambla Prim amb el carrer Pujades.

Més endavant, el 16 de març, la com-
panyia Roseland Musical porta a davant
del Centre Cívic del Besòs i el Maresme
El lleó que volia ser rei, una activitat de
contacontes i de danses africanes. Per úl-
tim, el 23 de març és el torn de la jorna-
da de portes obertes a les pistes esporti-
ves Francesc Abad. 

A banda, cal destacar que el cicle
també programa un taller de circ, de l’A-
teneu 9 Barris, que es farà el 6 i 20 d’a-
bril i el 4 i 18 de maig, entre les 17 h i les
19 h a la placeta Germans Serra.
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Bàsquet | El Lima Horta Bàsquet visita el CB Al-Qázeres
L’equip de Sergio Manzano visitarà el pròxim dissabte 16 de març el CB Al-Qázeres, 

en partit corresponent a la 26a jornada de la Lliga Femenina Challenge. El Lima Horta
Bàsquet hi arribarà després de la derrota per 71-78 contra l’Unicaja del passat dia 9. 

“Noies, l’MVP torna a sortir a la
pista! Ja era hora! Sooom-hiii,
Feeeerrrreeee! Sooom-hiii, MVP!
Ets la milloooor!”, crida part de la
grada del Marina Besòs. “Som el
millor públic i animem la millor,
la Míriam Ferreri”, proclama, en-
èrgica, Paula López. “La Míriam és
l’MVP dins i fora de la pista, pel seu
humor i lideratge, i per moltes co-
ses més”, intervé María González.
Just després, Duna Moreno em
demana que presti atenció a les lle-
tres inspirades en el disseny del
logo de Superman que cada mem-
bre del grup té a les mans: “Si t’hi
fixes bé, veuràs que les lletres su-
men ‘MVP Ferreri’. És original,
eh!”. Totes tres i la resta són ju-
gadores del SESE, com la prota-
gonista, Míriam Ferreri. 

L’anècdota resumeix la quí-
mica d’un equip treballador, ge-
nerós i bromista.  “A les compa-
nyes els va fer tanta gràcia que un
dia portés unes calcetes de Su-
perman que des de llavors sem-
pre volen que els dediqui una cis-
tella d’una manera peculiar. I ha-
via de complir el seu desig perquè
m’han demostrat que són les mi-
llors. Per això he jugat amb les fa-
moses calcetes”, descriu, diverti-
da, Ferreri, ja amb la medalla de
campiona. Amb l’equip de la con-
ferència Est ha guanyat per 63-82
l’Oest en el primer partit de la his-
tòria d’un All Star de la Super
Copa, organitzat per la Federació
Catalana de Basquetbol (FCBQ)
amb la col·laboració del Bàsquet
Femení Sant Adrià i de l’Ajunta-
ment. El diumenge 11 de febrer de
2024 ja és una data assenyalada
per al bàsquet català.  

Tornem al SESE, perquè a
aquest grup no se li esgoten les
curiositats. Lídia Querol m’explica
per què té una pancarta amb el
lema ‘El consens amb tu’ i una
foto del seu entrenador, Enric
González, menjant-se un entrepà.
“Sovint als entrenaments l’Enric
ens recorda que un entrepà de
truita s’ha de fer bé. Així que, per
l’amic invisible, n’hi vam regalar
un. És un gran tècnic que es fa es-
timar”, el retrata Querol.   

“Com has pogut comprovar,
al SESE tinc un grup molt deta-
llista. A vegades em surten ex-
emples així i que són una manera
d’intentar destensar els nervis
d’un partit o d’un entrenament.

En un All Star sí que no pateixes.
L’ambient i l’exigència són dife-
rents”, resol González, que ha di-
rigit l’Est, juntament amb Víctor
Calzado (Draft Gramenet). Les
primeres campiones són la men-
cionada Ferreri (SESE), Marina
Laborda, Merche Carrillo i Anna
Gamarra (Draft Gramenet), Sò-
nia Sardà (CB Granollers), Júlia
Muñoz i Gemma Álvaro (Bàs-
quet Femení Sant Adrià), Mari-
na Portillo i Serena Mirat (CB
Roser), Bruna Vila (AB Premià),
i Esther Murat i Alba Lago (CBF
Cerdanyola).    

A la grada conec fans d’a-
questes dues últimes basquetbo-
listes. Sara Forés, també jugado-
ra del conjunt cerdanyolenc, re-
trata amb precisió Lago i Murat.
“L’Alba és la meva mentora i un
suport constant en els bons i
mals moments. I també admiro
l’Esther, que a vegades parla amb
la mirada i que sempre m’explica
les coses amb calma, i em fa con-
fiar més en mi”, concreta Forés.
“La Murat desprèn i contagia la
seva confiança i energia, i és un lli-
bre obert. L’Alba és una altra
crac”, intervé Esther Cortés. 

Cortés i Forés somien a de-
butar algun dia en un All Star de
la Super Copa. Una fita que
Laia Anducas (CEJ l’Hospitalet)
acaba d’assolir: “Ha estat una ex-

periència increïble. He gaudit
molt del matx i d’un ambient
fantàstic, i espero que el públic
també hagi fruït amb nosal-
tres”. Anducas ha compartit
equip (l’Oest) amb Judith Tur-
rión, també del CEJ l’Hospitalet,
Míriam Tajahuerce i Elsa Kubala
(CB Prat), Laura Pascual (TGN
Bàsquet), Claudia Hernández
(Joventut Les Corts), Queralt Ri-
bera, Iona Garcia i Carla Ortas
(Manresa CBF), Gemma Miró
(Samà Vilanova SAF), i Núria
Soler i Carlota Carner (CB Igua-
lada). Marc Rovirosa (Manresa
CBF) i Raül Caballero (CB Igua-
lada) han dirigit el grup.   

La Xarxa+ ha transmès el
matx amb la narració de Marc
Mundet i de dos analistes, Sergi
Curto, entrenador del Bàsquet
Femení Sant Adrià, i Cynthia
Molina, capitana del CB Grano-
llers. “Conèixer les jugadores dins
i fora de la pista m’ajuda a poder
expressar-me amb més precisió i
analitzar millor algun gest o al-
guna cara. Això sí, hi aplico un
dels meus lemes, ‘Tot el que facis
o diguis ha de ser sempre per su-
mar, i allò que pugui restar o
perjudicar algú és millor que t’ho
estalviïs’”, enraona la llinassenca.  

LA IL·LUSIÓ DE LES PETITES
Segur que Molina s’ha fixat en l’a-
legria de les jugadores del premi-
ni de primer any del Bàsquet Fe-
mení Sant Adrià quan han saltat
a la pista després d’algun temps
mort i al descans. “Es mereixen el
seu moment de fama i si fan al-
guna cistella i el públic les aplau-
deix, serà encara més fantàstic”,
exposa Jordi Mestre, Chucho, se-

cretari tècnic del conjunt adria-
nenc i voluntari a l’All Star.  

A Filo Cañete, alcaldessa de la
ciutat, l’apassiona veure bàsquet
en directe. “Animo força i amb
respecte. M’encantava anar a
veure jugar mon fill, que ara és
entrenador. El meu marit també
va ser basquetbolista”, confessa.
Cañete ha fet esport des de ben
petita i quan pot s’escapa una es-
tona a nedar.    

Albert Barquets (CB Espar-
reguera) i Marc Perapoch (JAC
Sants) han viscut una experièn-
cia doble al Marina Besòs. Tots

dos han jugat amb la conferència
Oest, amb Xavi Assalit i Marc
Mestres (JAC Sants), Max Gas-
pà (Bàsquet Manresa B), Ricar-
do Baltà (UE Barberà), Quico
Roig i Diego Dias (CB Esparre-
guera), Arnau Sanahuja i Nil
Deix (CN Sabadell), Marc Tala-
verón (UE Sant Cugat), i Rubén
Morales (Nou Bàsquet Olesa), i
amb  Jordi Garcia (JAC Sants) i
Norberto Guerra (CB Esparre-
guera) com a entrenadors. 

I tots dos han participat en el
concurs de triples. De fet, s’han en-
frontat en la final, amb Barquets
com a guanyador masculí [els al-
tres participants han estat Gerard
Gutiérrez, del Bàsquet Manresa B,
i Eduard Francisco, del Masnou
Basquetbol] i subcampió del con-

curs global, en què ha perdut
contra Queralt Ribera. La jugadora
del Manresa CBF també ha estat
la campiona entre les triplistes
[amb Judith Moya, del CB Gra-
nollers, Marina Portillo, del CB Ro-
ser, i Montsant Guerrero, de l’AB
Premià, com les altres aspirants]. 

“És un dia per competir d’una
manera divertida. Molts són com-
panys, rivals i amics des de fa
molts anys, i està clar que també
vols guanyar. L’escenari, però, fa
que jugar sigui més divertit i di-
nàmic”, comenta Barquets. És un
dia especial i amb regles especials,
perquè, per exemple, les cistelles
han valgut el doble de punts en els
últims dos minuts de cada quart:
el matx masculí s’ha decidit a fa-
vor de l’Est amb un triple d’Edu
Garcia (CBU Lloret) a 16,3 segons
del final i que, per tant, ha sumat
sis punts. La cistella definitiva
(87-90). La resta de campions
han estat Roger Vilanova i Anto-
nio Quirós (CB Ripollet), Kevin Je-
rez Pilotti (CBU Lloret), Marc Ar-
nau i Carlos Lorente (El Masnou
Basquetbol), Ramon Gotzens i
Álvaro Puertas (Círcol Catòlic Ba-
dalona), Ali Gueye i Pol Barbecho
(FC Martinenc Bàsquet), Guillem
Pérez (CB Ipsi), i Genís Tena (CB
Cerdanyola). Un grup entrenat per
Raúl Jorda, del CB Ripollet, i
Marc Ciurana, del CBU Lloret.    

“Les regles han fomentat la
igualtat durant el matx i força
girs de guió. M’ha agradat també
que poguéssim entrenar-nos al
matí i dinar junts després. Com-
partir una estona distesa amb la
resta de participants ha fet que
l’experiència fos encara més emo-
tiva”, defensa Perapoch.  

“És un encert haver concen-
trat l’All Star en una tarda per-
què hi ha més públic i més en-
ergia al pavelló i, per tant, més
festa. És una jornada per gaudir
del bàsquet, sense els nervis
habituals dels caps de setmana
i de fer-ho amb protagonistes de
la Super Copa”, destaca Ferran
Aril, president de la Federació
Catalana de Basquetbol.   

“Organitzar un esdeveniment
així és una feina de molts mesos
i qualsevol esforç extra val la
pena per veure la il·lusió dels ju-
gadors i jugadores, que són molt
agraïts. Intentem atendre’ls al
màxim i se senten com a estrelles.
Bé, és el que són: estrelles de la
Super Copa”, tanca Javi Ezpele-
ta, cap de premsa de la federació.
Li brillen els ulls de cansament,
però, sobretot, d’orgull.    

Toni Delgado
EL GUINARDÓ

Una reunió plenad’estrelles
» El primer All Star de la Super Copa de la història s’ha celebrat al Marina Besòs, a Sant Adrià  

» Línia Horta viu la gran festa del bàsquet català a la pista i a la grada a través de diversos testimonis

Barquets (CB Esparreguera) defensa Marc Arnau (El Masnou Basquetbol) a l’All Star. Foto: M.A. Chazo/FCBQ

Barbecho i Gueye,
jugadors de l’FC
Martinenc Bàsquet,
campions amb l’Est

“És un dia per gaudir del
bàsquet sense nervis”,
diu Aril, president  de 
la federació catalana
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Entrevistes breus amb dones excepcionals
dona veu a sis actrius, posades en el pa-
per d’una model, una política, una cien-
tífica, una dona de pell blava i una nena
de sis anys. A través de les seves entre-
vistes s’ofereix una mirada irònica sobre
la defensa de les llibertats individuals. Es
pot veure al Teatre Nacional de Catalunya,
a Barcelona, fins al 31 de març.

Teatre

Entrevistes breus amb dones...
Joan Yago

És el quart disc del grup femení i femi-
nista de referència a Catalunya. A través
de la fusió del pop amb diferents estils
i referències, com ara la música elec-
trònica, tradicional i popular, el grup
aborda temes com la crisi dels trenta, les
relacions afectives queer, la precarietat
laboral i l'equilibri entre les seves vides
i la passió per la música.

Música

Els Metralla van ser un grup de rock dels
80 que van aconseguir un gran èxit amb
la seva única cançó, que dona nom al film.
Trenta anys després, un dels seus com-
ponents continua somiant ser una estrella
del rock and roll i reuneix tots els mem-
bres del grup per fer un concert. Aques-
ta comèdia està protagonitzada per José
Mota i ha triomfat al Festival de Màlaga.

Pelis i sèries

Por tus muertos
Sayago Ayuso

De lo bo, lo millor
Roba Estesa

Dansa Metropolitana
Durant tot el mes de març, Barcelona i els grans municipis
del seu voltant com Badalona, Cornellà, el Prat, Esplugues,

Granollers, l'Hospitalet, Santa Coloma o Viladecans acolliran
la 12a edició del programa Dansa Metropolitana 2024. S’ofe-
reix un total de 270 propostes en 107 espais diferents, totes
elles relacionades amb la dansa, concretament la urbana.
Fins a finals de mes hi ha programades activitats de tota

mena completament gratuïtes, que van des dels espectacles
i les mostres de dansa fins a les projeccions de pel·lícules,

classes magistrals, tallers i exposicions, entre altres.

J O A N  M A G R A N ÉQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

L'escriptora d’Amposta ha publicat aques-
ta obra, a mig camí entre l'assaig i la nar-
ració personal, que exposa la seva histò-
ria real d'infertilitat. Al llibre detalla el llarg
procés que va viure per tenir una criatu-
ra, complementat amb tot un seguit de
reflexions que parlen de l'estat emocio-
nal, físic i també econòmic que acom-
panya aquest tipus de situacions.

Llibres

Mai és una paraula molt lletja
Maria Climent

|Dragon Ball Fighter Z
Aquest videojoc per a ordinador, XBox One i PS5 ofereix diferents tipus de

combats, lluites i atacs entre els membres més destacats de la saga de manga.
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Viuen línia

El compositor Joan Magrané (Reus, 1986) ha es-
tat reconegut amb el Premi Enderrock 440 a mi-
llor compositor, un guardó nou que ha inclòs la

revista aquest 2024. El reusenc és considerat una
de les figures emergents més importants de la

música clàssica actual i acumula diversos premis
a nivell internacional i una extensa obra que ab-
raça tota mena de gèneres clàssics. En concret,

ha creat peces que van des de la música de cam-
bra o per a un sol instrument fins a les òperes o
la música vocal, passant per peces orquestrals.

La seva vinculació amb la música es remunta a la
infantesa del compositor, que després d'acabar
el conservatori es va adonar que li agradava to-
car, però, sobretot, escriure. Ho va començar a
fer d'una forma molt autodidacta i a poc a poc
ha anat consolidat la seva carrera no només al

país, sinó també arreu del món.

Famosos

Ser un destacat compositor emergent
És un dels joves més importants de la música clàssica

Rebre un premi a millor compositor
La revista Enderrock li ha atorgat aquest nou guardó

Felicitacions per aquest reconeixement 
Els fans d’aquest tipus de música elogien la seva obra
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Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

EXEMPLE

Si eduquem el sentit del gust de les criatures,
aprendran, a poc a poc, a gaudir de la gastronomia

DIETA

GUST

SEDENTARISME

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
La nutrició és especialment clau per al desenvolupament dels in-
fants. A més, en aquesta etapa de la vida, adquirim una sèrie de
coneixements i d’hàbits que seran determinants per al futur. És
per això que una de les primeres recomanacions dels nutricio-
nistes a les famílies és que els pares i mares donin exemple. Està
comprovat que si la família menja bé, el nen també menja bé, i
per això cal integrar l’hora dels àpats a la vida familiar.  

Dinar o sopar tots plegats permet als progenitors observar
com es comporten els infants, assegurar-se que mengen correc-
tament i també promoure bons hàbits, com el fet de tastar ali-
ments nous. Si ensenyem als menors a apreciar els aliments que
estan ingerint, aprendran a gaudir de la gastronomia, que és la
millor manera de cuidar el cos. 

Quant a la dieta, no cal fer gaires diferències. De fet, els in-
fants consumeixen massa proteïnes, segons la majoria d’experts.
Tota la família ha de seguir una dieta rica en cereals integrals,
verdures, fruites, llegums, peix i oli d’oliva, aliments que han de-
mostrat tenir efectes beneficiosos evidents. I també tots plegats
han de complementar la dieta amb exercici físic i dormir bé.    

Elsnensmengenbésiho fanen família

Cal integrar l’hora dels àpats a la vida familiar
per introduir hàbits positius en els infants     

Les claus

Una bona dieta per a tota la família ha de ser 
rica en cereals, verdures, fruites, llegums i peix 

Menjar bé és vital, però s’ha de
combinar amb exercici físic regular
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Sovint hi ha la creença que, quan
consumim un producte que porta un

envàs, el que té més pes a efectes de
contribució a la petjada de CO₂ és això
segon, sigui un pot de vidre, un emba-
latge de cartró o un de plàstic, i és cert
que cada vegada som més conscients so-
bre el tipus de material del qual està fet
l’envàs i la gestió de tot plegat quan es-
devé un residu. Tot i això, has de saber
que el que més contribueix a la petjada
de CO₂ no és l’envàs, sinó la producció
de l’aliment en si. 

Sí, sí, tal com ho llegeixes. És a dir, s’ha

de posar el focus a no malbaratar aliments,
ja que el més contaminant és el malbara-
tament alimentari: que un aliment esde-
vingui un residu. I és que segons l’orga-
nització World Wild Life, cada any es llen-
cen 2.500 tones d’aliments i, tal com de-
talla el Programa de Nacions Unides per al
Medi Ambient, el malbaratament ali-
mentari representa el 10% de les emissions
globals de CO₂. Reduir-lo, doncs, és la pri-
mera solució per combatre el canvi climàtic. 

Has de saber que 
el que més contribueix 

a la petjada de CO₂ 
no és l’envàs, sinó la 

producció de l’aliment en si

Per tant, no només és important es-
collir i reciclar bé l’envàs de l’aliment o pro-
ducte, sinó que no el malbaratis. Si te’n so-
bra, dona-li una segona vida!

Els envasos dels aliments 
o malbaratar-los: què genera 

més emissions de CO₂?
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